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صلح مسلح و صلح آرمانی
ایجاد صلح در منطقه با موازنه قدرت 

امکان پذیر است

مدافعان حقوق بشر برای برقراری صلح در جهان می کوشند 
امــا دو نوع صلح آرمانی و صلح واقع گرایانه وجود دارد. اولی 
صلحی اســت که در آن جنگ طلبان، منــزوی و سلاح های 
کشتار جمعی نابود شــوند و همه جوامع و کشورها، ذی نفع 
در روابط صلح آمیز مشــترک باشند. آرزوی من به عنوان یک 

مدافع حقوق بشر نیز برچیده شدن سلاح ها و جنگ هاست.
دیگری اما صلحی اســت که محصول موازنه قواست که 
صلحی مسلح است و تا زمانی که موازنه قوا با روابط و منافع 
مشــترک وجود دارد، پایدار خواهد بــود. صلح اول، عالی و 
آرمانی و دور از دســترس اســت اما واقعیت جهان ما، صلح 

ناشی از موازنه قوا را برمی تابد که صلح مسلح است. 
حق وتو در شــورای امنیت سازمان ملل، نهادی که برای 
حفاظت از صلح در جهان به وجود آمد به منظور حفظ همین 
موازنه قوا بود. در مقیاس محدودتر، امروز آشوب بی پایان در 
خاورمیانه ناشی از فقدان موازنه قواست که از شکست مطلق 
اعراب )مصر، ســوریه، اردن و عراق( از اســرائیل در جنگ 
۶  روزه ۱۹۶۷ )۱۵ تــا ۲۰ خرداد ۱۳۴۶( بــه وجود آمد و در 
نتیجه اســرائیل به سوی گســترش شهرک نشینی و پایتختی 
بیت المقدس رفت که هر دو طبق توافقات بین المللی، ممنوع 
بود و توســط تمام نهادهای حقوق بشــری و خود ســازمان 
ملل به کرات محکوم شد اما اســرائیل به نقض پیمان ها و به 
تحریکات خود ادامه داد. همچنین اســرائیل شــعار از نیل تا 
فرات، شــوش و همدان را ســر داد. آنها پیمان کمپ دیوید، 
موسوم به پیمان صلح اعراب و اسرائیل را هم تحمیلی دانسته 

و بارها نقض کرده اند.
اکنون، آوارگی صدها هزار نفر از ســاکنان اراضی اشغالی 
شــمال اســرائیل به خاطر واکنش های حزب الله نســبت به 
ترورهــا در داخل لبنان و حملات هوایی اســرائیل همچنین 
زمین گیر شدن اسرائیل در غزه با وجود کشتار بیش از۴۰ هزار 
غیرنظامی )که کارشناســان با مرگ های غیرمستقیم تا ۱۸۰ 
هــزار نفر برآورد کرده اند( و ۷۹ هــزار تن بمب که از مجموع 
بمب های اســتفاده شده علیه درســدن، هامبورگ و لندن در 
طول جنگ جهانی دوم بیشــتر و می گوینــد پنج برابر بمب 
هسته ای است که در طول جنگ جهانی دوم روی هیروشیما 
پرتاب شد و این کشــتارها با حمایت قدرت های بزرگ بوده، 

کل معادلات را به هم ریخته است.  
افــزون بــر زمین گیــر شــدن در غــزه و ورود تدریجی 
کرانه باختری به درگیری که آن هم با تحریکات اسرائیل شروع 
شد، شلیک موشک بالســتیک مافوق صوت یمنی ها به یافا 
)تل آویو( به تلافی حمله اســرائیل به بنــدر الحدیده بود که 
دیروز )یک شنبه ۲۵ شــهریور( اتفاق افتاد و با شکست سپر 
دفاعی و رهگیری آمریکا، انگلیس و اسرائیل موجب شگفتی 
غرب شد، موشک هایی که طبق آنچه اعلام شده در خود یمن 
ساخته شــده اند. در پی شلیک این موشــک، نتانیاهو برای 
پاسخگویی به افکار عمومی پشت تلویزیون ظاهر شد و ضمن 

اینکه گفت، پاسخ یمنی ها را خواهد داد:
۱-  با محور شــرارت خواندن ایران توســط بدنام ترین موجود 
جهان، ناخواسته به  نفع ایران در دنیا و جهان اسلام تبلیغ کرد.
۲-  با گفتن اینکه »اســرا را آزاد خواهیم کرد و ساکنان شمال 
را به آنجا باز خواهیم گرداند و این مســتلزم تغییر موازنه قوا در 

شمال است« نشان داد، حزب الله در شمال دست برتر دارد.
به کار بردن تعبیر موازنه قوا از سوی نتانیاهو عبارت  کلیدی 
اوســت و همین واقعیت می تواند راهگشــای صلح باشــد. 
اســرائیل به تنهایی حتی یــک روز در برابر نیروهای مخالف 

خود در منطقه دوام نمی آورد.   
امیدوارم موازنه قوا بین اسرائیل که از پشتیبانی تسلیحاتی 
و مالی قدرت های بزرگ جهان برخوردار اســت و نیروهای 
مخالف آن در منطقه، زمینه ساز صلح شود زیرا آنها تا زمانی که 

دست برتر داشته باشند، امیدی به صلح نیست.
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اولین نشســت خبری رئیس جمهور پزشــکیان با حضور چهره هایی 
مانند عباس عراقچی )وزیر امورخارجه(، عباس صالحی، )وزیر ارشاد( 
و عبدالناصر همتی )وزیر اقتصاد(، روز گذشــته در سالن اجلاس سران 
برگزار شد و این درحالی است که این  بار علاوه بر خبرگزاری ها، روزنامه ها 
و تلویزیون، مجلات و نشریات هم دعوت شده بودند. رسانه های خارجی 
و داخلی زیاد بودند و همگی از پزشــکیان سوال داشــتند، لذا بنا بر این 
شد که برای برقراری عدالت )به گفته تیم رسانه ای رئیس جمهور( ، سوال 
خبرنگاران پس از ثبت، داخل گلدانی ریخته شــود و به قید قرعه پشت 
تریبون بروند و سوال کنند. این شد که نوبت به بسیاری از رسانه ها نرسید 
و ســازندگی هم نتوانست ســوال خود از رئیس جمهور را بپرسد. پرسش 
خطاب به رئیس جمهور این بود: » شاه بیت سخنان شما در دوران انتخابات 
این بود که حزبی نیستید. حزبی بودن را تخفیف خود می دانستید و به آن 
افتخار می کردید. درحالی که شما با حمایت احزاب اصلاح طلب و جریان 
تحول خواه اصلاحات به جامعه معرفی شــدید و با حمایت این احزاب و 
چهره های سیاسی به ریاست جمهوری رسیدید. چرا حزب گرایی را نفی 
می کنید. قریب به اکثریت رؤســای جمهور و رؤســای مجلس عموماً 
توســط احزاب به مردم معرفی و حمایت شدند و وزرا عموماً چهره های 
سیاســی و حزبی بودند. چرا جنابعالی حزب گریز هســتید، درحالی که 
شعارتان وفاق است که یک شعار سراسر حزبی است. ریشه این بدبینی به 
احزاب چیست و چرا  به جای حمایت از احزاب در نفی آن هستید«.  به 
هر حال با اینکه  دیروز، سازندگی فرصت این را نداشت که سخنان آقای 
پزشکیان برای سوال اختصاصی اش را بشنود اما به گفته مجری برنامه قرار 
است بعداً به صورت مکتوب برای ما که نام مان در قرعه درنیامد، فرستاده 

شود. باید منتظر ماند و دید! 

رئیس جمهور با بیــان اینکه اگر بتوانیم FATF و 
برجام را حل کرده و روابط مان را با دنیا اصلاح کنیم، 
می توانیم به اهداف چشــم انداز برسیم، گفت: برای 
رفع تحریم ها و FATF به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، نامه خواهم نوشــت. مسعود پزشکیان گفت: 
تمام تلاش خود را کرده ایــم که با وفاق جلو بیاییم. 
با ایــن نگاه نیامدیــم که یک جناح و یک دســته 
بیاید، دنبال افرادی رفتیم که تجربه و ســابقه داشته 
و اثرگذاری داشــته باشند. باید از مجلس قدردانی 
کنیــم که همکاری کــرد، رهبر معظــم انقلاب هم 
بسیار کمک کردند و نتیجه این شد که دولتی داریم 
براساس این چارچوب. با همین نگاه ادامه خواهیم 

داد، تلاش می کنیم این نگاه را نهادینه کنیم.

 W FAFT برنامه برای رفع تحریم ها و
پزشــکیان در پاسخ به این سوال که دولت چهاردهم چطور می تواند با 
رفــع ناترازی ها به رفع فقر و بهبود اقتصاد کمک کند؟ گفت: در رابطه با 
رفع تحریم ها ما چاره ای نداریم جز اینکه بحث FATF را حل کنیم. نامه ای 
هم به تشخیص مصلحت حتماً خواهم نوشــت برای اینکه دوباره بحث 
FATF را به جریان بگذارند تا بتوانیم حلش کنیم و باید حل شــود. وی با 

بیان اینکه در رابطه با مسائل خارجی تلاش می کنیم، ارتباطاتمان را در اول 
و با اولویت با کشورهای همسایه بهبود ببخشیم، اظهار کرد: در سفری هم 
که به عراق و اقلیم کردستان عراق و بصره و خود بغداد داشتیم با مسئولان 
آنجا صحبت کردیم. بیشــتر این نگاه را داشــتند که برنامه های راهبردی 
با آنها بنویسیم و پروژه های مشــترکی با هم داشته باشیم. رئیس جمهور 
افزود: همین کار را می تونیم با پاکستان، ترکمنستان، آذربایجان و ترکیه و 
کشورهای همسایه دیگری که داریم، داشته باشیم و طبیعتاً همان چیزی 
که گفتید کاملًا درست است، لازمه رشد ایجاد بازار آزادی است که بتوانیم 
ارتباطات و سرمایه گذاری های خارجی را ایجاد کنیم. دیپلماسی خارجی 

را بر مبنای عزت و حکمت و مصلحت حتماً پیش می بریم.

 Wچگونگی رونق تولید
پزشــکیان در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه برنامه های دولت 
چهاردهم در زمینه رونق تولید و دســتیابی به رشد اقتصادی ۸  درصدی 
)براســاس برنامه هفتم و سیاســت های کلی نظــام و رهبری( همچنین 
رفع مشــکلات مرتبط با ناترازی انرژی ازجملــه بنزین و برق با توجه به 
حساسیت مردم و اثر مستقیم هرگونه اقدام در این حوزه بر وضعیت زندگی 
و ســفره مردم چیست؟ گفت: در رابطه با رونق تولید قدم اول آزاد کردن و 
ایجاد بستر مناســب برای تولیدکنندگان داخلی است. اکثر تولیدکنندگان 
در رابطــه بــا FATF با مشــکلاتی مواجه هســتند و بایــد در این زمینه 
تسهیل گری کنیم و از نظر کارشناسان برای حل مشکلات کشور نیازمند 
ســرمایه گذاری خارجی هســتیم. رئیس جمهور با بیان اینکه در رابطه با 
ناترازی امکان ادامه وضعیت اقتصادی کشــور با این روند روزبه روز بدتر 
می شــود. در حوزه انرژی، پولی و محیط زیست ناترازی داریم و اگر رها 
کنیم روزبه روز وضعیت بدتر می شــود، گفت: از شما رسانه ها می خواهیم 
برای حل ناترازی های کشور به ما کمک کنید و ایده دهید. اگر بگوییم به 

ناترازی دست نزنید، صدا بلند می شود و امکان برون رفت از این مشکلات 
وجود نخواهد داشت.

 Wرابطه برجام و اشتغال
پزشکیان با بیان اینکه باید جنگ و دعوا و طمع نسبت به یکدیگر را کنار 
بگذاریم و دست به  دست هم دهیم و مشکلات را حل کنیم، گفت: اگر بتوانیم 
در قدم اول در داخل مشــکلاتان را حل کنیــم، آن زمان می توانیم اعتماد و 
اطمینان را برای سرمایه گذاران، نخبگان و تولید کنندگان ایجاد کنیم بنابراین 
باید بستر را برای کار آنها ایجاد کنیم. مساله  FATF و مساله برجام و هرگونه 
ارتباط با دنیا را باید حل کنیم، اشــتغال و سرمایه گذاری در کشور به وجود 
بیاید نه تنها می توانیم معضلات را حل کنیم، می توانیم خود را به چشم اندازهای 
رهبر معظم انقلاب برســانیم. اولویت اول ما پیدا کردن نگاه و زبان مشترک 
است؛ دوم باید این نگاه و زبان در چشم اندازها، سیاست ها و نگاه و برنامه ها 
شکل بگیرد و سوم عملیاتی و طراحی کردن سیستم برای اجراست که به همه 

دستگاه ها ابلاغ کردیم که برای این منظور برنامه بنویسند.

 Wغرب می داند که ایران نمی تواند به یمن موشک ارسال کند 
پزشکیان در پاسخ به سوال خبرنگار الجزیره که پرسید »کارشناسان 
بر این باورند که ایران موشــک های هایپرسونیک به انصارالله یمن داده 
اســت یا تکنولوژی را به آنان انتقال داده است؛ آیا در بحبوبه جنگ غزه 
و اسرائیل، آزمایش موشــک هایپرسونیک از یمن علیه غزه انجام داده 
اســت؟« گفت: رفتن نیروی انســانی به یمن با یک هفته تاخیر انجام 
خواهد شد؛ موشــک چطور به آنجا رفته و آنها ندیده اند. ما در ایران از 
نوع موشــک هایپرسونیک که انصارالله یمن علیه اسرائیل به کار گرفته 
اســت، نداریم. اینکه یمنی ها توان مقاومت پیدا کرده اند، کار یک روز، 

یک هفته و یک ســال و دو سال نیست. به دست آوردن این تکنولوژی 
در یک سال جنگ نیز غیرممکن است. اینکه ما با هم هماهنگ هستیم 
و به یکدیگر کمک می کنیم، به اسرائیل که نسل کشی می کند، اعتراض 
می کنیم و نگاه مشترکی داریم. پزشکیان درخصوص استفاده از نیروهای 
جــوان گفت: به وزرا گفته ایم تا از نخبگان و دانشــجویان و افراد جوان 
در کنار خود اســتفاده کنند. همچنین قول می دهم از خواهران و زنان و 

مذاهب و قومیت ها براساس شایستگی استفاده کنیم.

 Wباید توسعه را به جایی ببریم که امکان توسعه در آن وجود دارد 
پزشکیان در پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزاری دانشجو درباره انتقال 
پایتخت از تهران و عدم امکان ســاخت مســکن جدید در تهران، گفت: 
بنا به گفته وزیر راه و شهرســازی برای حل معضلات مسکن در تهران و 
ایجاد  توسعه باید بین منابع و مصارف نیازها و داشته ها تعادل ایجاد کرد. 
اگر منابع را نبینیم و مصرف را بالا ببریم قطعاً یک روز نابود خواهیم شد. 
نشســت زمین در تهران از نظر محیط زیستی وحشتناک است. آب های 
زیرزمینی رو به اتمام اســت و تمام سدهایی که در اطراف تهران است در 
صورت کاهش بارندگی تمام خواهد شد. بر همین اساس باید توسعه را به 
جایی ببریم که امکان توســعه در آن وجود دارد. اکثر شهرهای بزرگ دنیا 
کنار دریاست. ما یک امکان بزرگ در کنار خلیج فارس داریم که بسیاری 
از کشورها، حسرت آن را می کشند. رئیس جمهور با بیان اینکه باید تراکم 
را به سمتی بکشانیم که در آنها امکان ماندن وجود دارد، اظهار کرد: باید 
تعادلی بین زیست محیط و ادامه زندگی به وجود بیاوریم. همچنین بیشتر 
کارخانه های اطراف تهران، ماده اولیه را از کنار خلیج فارس می آورند، آن 
را تبدیل کرده و دوباره به خلیج فارس ارســال می کنند که ســبب افزایش 
قیمت تمام شده کالا می شــود. اینگونه نیست که بگوییم، ساخت وساز 
مســکن یک دفعه در تهران متوقف خواهد شــد چراکه این یک معضل 
اســت. باید رسانه ها در این زمینه به ما کمک کنند. در غیر این صورت با 

ادامه این روند در همه حوزه ها به طرف فروپاشی می رویم.

 Wقرار نیست به خاطر اشتباه آدم ها را کنار بزنیم
وی در پاســخ به ســوال خبرنگار کیهان درباره حضور افراد زاویه دار 

با مبانی انقلاب و نظام در پســت های کلیدی می تواند موقعیت دولت را 
بــا خطر جدی مواجه کند، رهبری نیز در مــورد انتصاب افراد زاویه دار و 
بدسابقه هشــدار دادند اما متاسفانه شمار زیادی از فعالان فتنه در دولت 
شما پســت و مقام گرفتند، آقای رئیس جمهور، آیا از این انتصابات خبر 
دارید؟ تصریح کرد: چیزی که شــما می گویید فتنه، من با یک نگاهی در 
یک صف ]به موضوعی[ اعتراضی کرده ام، شــما در صف دیگر اعتراض 
دیگری کردید؛ شــما تصور می کنید حق با شماست، طرف مقابل تصور 
می کند حق با اوست. اینها تصورات است، هر کس تصور می کند حق با 
اوســت. رئیس جمهور تاکید کرد: نگاه ما این است که همه در چارچوب 
چشــم اندازی که رهبری تعیین کردند و سیاســت های کلی ای که ابلاغ 
کردند، عمل خواهیم کرد. اگر کســی در گذشته براساس نگاهی که شما 
دارید و شــاید حق هم با شــما باشــد، می خواهد الان کمک کند و آدم 
توانمندی هم اســت، به او بگوییم چون در گذشــته فلان موضع را اتخاد 
کرده اید، چگونه می خواهیم وحدت کنیم و وفاق داشته باشیم؟ پزشکیان 
گفت: قرار نیست به خاطر اشتباه، آدم ها را کنار بزنیم. وفاق، یعنی بپذیریم 
عیب هایی داشته ایم، این عیب ها را نادیده می گیریم، می خواهیم براساس 
قانــون و رهنمودهای مقام معظم رهبری عمل کنیم، اگر خلاف آن عمل 

کردند با آنها برخورد می کنیم.

 Wجلوی پرونده سازی علیه منتقدان را می گیریم
پزشکیان در پاســخ به ســوال خبرنگار ایســنا درباره لزوم برگزاری 
کرســی های آزاداندیشــی و حمایــت از برگــزاری آنها، گفت: کرســی 
آزاداندیشــی این نیســت که اگر حرفی بزنیم، ضدانقلاب شویم و ما را از 
پست و شغلمان بیرون کنند. به دستور رهبر معظم انقلاب از کرسی های 
آزاداندیشــی حمایت خواهیم کرد و جلوی پرونده سازی علیه منتقدان را 
خواهیم گرفت. اگر بلد نیســتند جــواب منتقد را 
بدهند نباید منتقد را اخراج کنند، باید خود را اصلاح 
کنند. با زور، دعوا، اخراج و تبعید، مملکت درست 
نمی شــود؛ مملکت با گفت وگو درست می شود. در 
بررســی پرونده و برگرداندن دانشــجویان اخراجی 
تاکید داریم. منظور این نیست که توطئه گر برگردد؛ 

توطئه گر باید توسط قوه قضائیه محاکمه شود.

 Wایران برای عده ای خاص نیست
پزشکیان در پاسخ به سوال خبرنگار انصاف نیوز 
درباره ابرپــروژه مورد نظــر رئیس جمهور، گفت: 
ابرپروژه هــای مــورد نظــرم نرم افــزاری و دیگری 
ســخت افزاری اســت. آن که نرم افزاری اســت به 
وحدت و انســجام و وفــاق ملی و ایجــاد امید و 
مشارکت و دوباره به صحنه آوردن مردم برمی گردد تا 
جو ناامیدی که مردم تصور می کردند، مملکت برای عده ای خاص است و 
بقیه اگر خوششان نیامد، بلند شوند، بروند از این حالت خارج شوند. وی 
با بیان اینکه مملکت برای همه است، یادآور شد: اینگونه نیست که تصور 
کنیم، عقل کل ما هســتیم و بقیه اگر خوششان نیامد، نباشند؛ البته این 
چیزی است که حل کردنش به این راحتی نیست و بحث های نرم افزاری 
از سخت افزاری پیچیده است؛ تغییرات نرم افزاری باید خود را در اندیشه 
و رفتار نشــان دهد و تغییر رفتارها بعضاً به دهه ها می رسد. رئیس جمهور 
با بیان این مطلب که برای من خیلی مهم است، این باور را در مردم ایجاد 
کنیــم که با آنهاییــم و مردم باید به ما کمک کنند که مملکت را درســت 
کنیــم، گفت: این یکی از بزرگ ترین دغدغه های ماســت و دغدغه هایی 
که دوســتان ما می گویند چرا فلان فرد را در فلان سمت گذاشته ای؟ باید 
بگویم همه اشتباه می کنیم و معصوم نیستیم اما هنر این است که عیب های 

هم را اصلاح و نقاط قوت را تقویت کنیم.

 W جلوگیری از رانت، فساد، رشوه، زمین خواری
پزشــکیان درباره رانت، فساد، رشــوه، زمین خواری و قاچاق گفت: 
عده ای را مسئول بررسی آنها کرده ایم و شنبه در این خصوص جلسه داریم. 
البته وقتی نایب رئیس مجلس بودم، این مباحث را پیگیری می کردم. اگر 
بتوانیم کد ملی، کد پستی و کد زمین و ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های 
مســتقیم را به هم وصــل کنیم، هیچ کس نمی تواند به راحتی جنســی را 
قاچاق کند یا نمی تواند به راحتی رشوه بگیرد یا در حساب خویشاوندانش 
واریز کند. چون سیستم کاملا یکپارچه است و امکان تخلف وجود ندارد. 
آنچه مردم از آن گلایه دارند، رانت ها، رشوه ها و دزدی هاست که اگر حل 
شــود، آرامش در مردم ایجاد و ثبات فکری و امنیتی نیز در جامعه ایجاد 
می شــود. بر همین اساس به دنبال ایجاد شــاهراه ها هستیم و اگر بتوانیم 
زیرســاخت های حمل ونقلی را چنان ایجاد کنیم که به هم متصل شوند و 

ناترازی ها را اصلاح کنیم، »شق القمر« کرده ایم.

 Wآمریکایی ها برادری خود را ثابت کنند 
پزشکیان در پاسخ به سوال خبرنگار پایگاه خبری عصر ایران درباره 
رفع فیلترینگ پیام رســان ها، گفت: درحال نوشتن برنامه ای هستیم که 

برجام یعنی اشتغال
رئیس جمهور در اولین کنفرانس مطبوعاتی تاکید کرد: رهنمود

رهبر معظم انقلاب اسلامــی، حفاظت از هویت 
گران ســنگ »امت اسلامی« را ضــروری خواندند 
و بــا تاکید بر اهمیت وحــدت اسلامی و تلاش های 
بدخواهان برای مخــدوش کردن آن، گفتند: موضوع 
»امت اسلامی« به  هیچ  وجه نباید فراموش شــود. به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
آیت الله خامنه ای پیش از ظهر دیروز در دیدار جمعی 
از علما، امامان جمعــه و مدیران مدارس علمیه اهل 
سنت سراسر کشور که به مناسبت آغاز هفته وحدت 
و ایام سالروز ولادت با سعادت نبی اکرم)ص( برگزار 
شد، گفتند: مســاله هویت امت اسلامی، مساله ای 
اساسی و فراتر از ملیت است و مرزهای جغرافیایی، 

حقیقت و هویت امت اسلامی را تغییر نمی دهد.
ایشــان با اشــاره بــه تلاش های خصمانــه برای 
بی تفاوت کردن مســلمانان به هویــت اسلامی خود 
افزودند: ایــن خلاف تعالیم اسلامی اســت که یک 
مســلمان از رنج مسلمانی دیگر در غزه یا دیگر نقاط 

جهان غافل باشد.
رهبر انــقلاب اسلامی، علمای اهل ســنت را به 
تکیه بر هویت اسلامی و امــت اسلامی فراخواندند 
و با اشــاره به طراحی هــا و فعالیت های ســابقه دار 
بدخواهــان برای دامن زدن بــه اختلاف های مذهبی 
در جهان اسلام، به ویژه در ایران، خاطرنشان کردند: 
آنها با استفاده از ابزارهای فکری، تبلیغی و اقتصادی 
به دنبال جداســازی شیعه و ســنی در کشور ما و هر 
منطقه دیگر اسلامی هســتند و با اقداماتی همچون 
وادار کردن افرادی از طرفین به بدگویی به لجاجت و 

اختلاف دامن می زنند.
حضرت آیت الله خامنه ای، علاج و راه مقابله با این 
توطئه ها را تکیه بر وحــدت خواندند و تاکید کردند: 
موضوع وحدت نه یک تاکتیک بلکه یک اصل قرآنی 

است.
رهبر انــقلاب اسلامی بــا ابراز تأســف از برخی 
اقدامات دانســته یا نادانســته برای مخدوش کردن 
وحدت شــیعه و ســنی گفتند: البته با وجــود انبوه 
توطئه هــا، جامعه اهل ســنت مــا مجدانــه با این 
انگیزه های خصمانه مقابله کرده است که گواه آن ۱۵ 
هزار شهید اهل سنت در دفاع مقدس و مقاطع دیگر 
و شــهادت جمع زیادی از علمای اهل سنت در راه 

حق و انقلاب است.
حضرت آیت الله خامنه ای دستیابی به هدف مهم 
عزت امت اسلامی را جز از راه اتحاد میسر ندانستند 
و گفتنــد: امروز یکی از واجبــات قطعی حمایت از 
مظلومان غزه و فلســطین اســت و اگر کسی از این 
تکلیف سرپیچی کند، قطعاً نزد پروردگار مورد سوال 

قرار خواهد گرفت.
در این دیــدار، مولوی عبدالرحمــن چابهاری از 
علمای اهل ســنت اســتان سیستان وبلوچســتان و 
امام جمعه چابهــار، مولوی عبدالرحیــم خطیبی از 
علمای اهل سنت استان هرمزگان و امام جمعه قشم 
و ماموســتا عبدالسلام امامی از علمای اهل ســنت 
آذربایجان غربــی و امام جمعــه مهاباد، بــا تقدیر از 
رویکردهای وحدت آفرین جمهوری اسلامی و رهبر 
انقلاب و حمایت های ایشان از جامعه اهل سنت، بر 
تقویت زمینه های وحدت زا و استفاده از ظرفیت های 
بومی به خصوص در مناطق سنی نشین برای پیشرفت 
کشــور تاکید کردند و موضوع مقابلــه با جریان های 

تکفیری و افراط گرا را نیز یک ضرورت دانستند.

 رهبر انقلاب در دیدار جمعی از علما، امامان جمعه
و مدیران مدارس علمیه اهل سنت سراسر کشور:

راه مقابله با توطئه ها وحدت است
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دومین سوءقصد

بیــش از دو ماه )۱۳ ژوئیه( از تــرور نافرجام دونالد ترامپ، 
نامــزد حزب جمهوریخواه در انتخابــات نوامبر و رئیس جمهور 
پیشین ایالات متحده در پنسیلوانیا می گذرد و حالا باز هم صدای 
گلوله برای هدف قرار دادن وی شــنیده شــد؛ البتــه این  بار در 
فلوریدا و در باشگاه گلف که ترامپ بیشتر اوقات فراغتش را در 
آنجا می گذراند. براساس اعلام رسانه های آمریکا عصر یک شنبه 
)۱۵ سپتامبر( این ســوءقصد از سوی پلیس فدرال آمریکا یک 
نوع ســوء قصد برای دومین  بار علیه ترامپ ارزیابی شده است. 
به گفته مقامات محلی، فرد مظنون به انجام این ســوءقصد که 
ماموران ســرویس مخفی ایالات متحده حین حفاظت از دونالد 

ترامپ به سوی او شلیک کردند، بازداشت شده است. 
یکی از ماموران سرویس مخفی ظاهراً لوله تفنگی را مشاهده 
کرده که از حصار اســتراحتگاه عبور کرده بود و چندین گلوله به 
سمت مورد مشکوک شــلیک کرد. مظنون با جا گذاشتن یک 
تفنگ از نوع کلاشــینکف مجهز به دوربیــن از صحنه متواری 
اما بعداً دستگیر شــده اســت. »فاکس نیوز« لحظاتی پس از 
دستگیری مظنون، عکســی از او به دست آورده است. درحالی 
که کارول مارکوویچ، ستون نویس نشریه نیویورک پست، عکس 
دیگری از او را به اشــتراک گذاشت که نشان می دهد، نیروهای 
امنیتی درحال بیرون کشــیدن مظنون از داخل وسیله نقلیه اش 
هســتند. درحالی کــه هویت و انگیــزه این مرد هنــوز به طور 
رسمی توســط مقامات تائید نشده است، منابع مجری قانون به 
خبرگزاری آسوشیتدپرس و شبکه خبری سی ان ان و فاکس نیوز 
اطلاع دادند که نام مرد بازداشت  شده »رایان وسلی روث« اعلام 

شده است. 
براساس گزارش منتشر شده از سوی یورونیوز، سوابق این فرد 
۵۸  ســاله نشان می دهد که وی بیشتر عمر خود را در کارولینای 
شمالی گذرانده سپس در سال ۲۰۱۸ به »کاآآوا« در هاوایی نقل 
مکان کرده و با پسرش شرکتی در زمینه ساخت سوله  و انباری ها 
را اداره می کنند. روث پیش تر به طور مکرر مطالبی درباره جنگ 
اوکراین در شبکه های اجتماعی منتشر و در وب سایتی نیز سعی 
در جمــع آوری پــول و جذب داوطلبان برای رفتــن به کی یف و 

پیوستن به مبارزه علیه تهاجم روسیه کرده است. 
مظنــون به تیرانــدازی در فلوریــدا ماه ژوئن ۲۰۲۰ پســتی 
در شــبکه اجتماعی ایکس )توئیتر ســابق( خطاب به دونالد 
ترامپ، رئیس جمهوری وقت ایالات متحده منتشــر کرده و از 
وی خواســته بود تا برای برخورداری از شانس پیروزی مجدد 
در انتخابات، فرمانی اجرایی به منظور پیگرد قانونی ســوء رفتار 
پلیس توسط وزارت دادگســتری صادر کند. رایان وِسلی روث 
همچنیــن در همان ســال از کمپین انتخاباتی تولســی گابارد، 
نماینده دموکرات وقت کنگره از هاوایی حمایت کرد؛ خانم گبرد 
در آن زمان پس از کنار کشــیدن از نامزدی ریاست جمهوری، 
حــزب خود را ترک و از ترامپ حمایــت کرده بود. با این حال، 
پست های رایان وِسلی روث در ســال های اخیر نشان می دهد 
کــه وی او از ترامپ خشــمگین بوده و حمایــت خود را از جو 
بایدن، رئیس جمهوری و کامــالا هریس، معاونش اعلام کرده 
اســت. آسوشــیتدپرس هم اعلام کرده که روث ماه ژوئیه، پس 
از ســوء قصد پیشین به دونالد ترامپ در پنســیلوانیا از بایدن و 
هریس خواسته بود تا با مجروحان این تیراندازی در بیمارستان 
ملاقات و در مراسم تشــییع جنازه رئیس سابق آتش نشانی که 
در این حادثه جان باخت، شرکت کنند. سوابق انتخاباتی روث 
نشان می دهد که او سال ۲۰۱۲ در کارولینای شمالی به عنوان یک 
رای دهنده غیرمتعهد به دو حزب سیاسی غالب در ایالات متحده 
ثبت نام کرده و اخیراً در مارس ۲۰۲۴ در انتخابات مقدماتی حزب 

دموکرات ایالت محل زندگی اش شــرکت کرده است. همچنین 
سوابق مالی کمپین های فدرال نشــان می دهد که روث از سال 
۲۰۱۹ از نشــانی خــود در هاوایی ۱۹ کمک مالــی کوچک به 
مبلغ ۱۴۰ دلار به یک کمیته اقدام سیاســی مامور به حمایت از 
نامزد های دموکرات انجام داده است. بررسی های صورت گرفته 
همچنین نشان می دهد که روث طی دوران اقامت در کارولینای 
شــمالی چندین بار با نیروهای مجری قانون درگیر شده است. 
براساس سوابق آنلاین ثبت شده در کارولینای شمالی، او سال 
۲۰۰۲ به جرم در اختیار داشتن یک سلاح کشتار جمعی محکوم 

شد.

 W واکنش ها چه بود؟
اینکه چرا برای دومین بار چنین اتفاقی در خاک ایالات متحده 
آن هم علیه ترامپ رخ داده، موضوعی است که به نوعی ریشه در 
دوقطبی سیاسی در ســاختار اجتماعی ایالات متحده دارد. در 
داخل آمریکا و آن هم در شــرایط کنونی ترامپ و اندیشــه او که 
ریشــه در محافظه کاری سیاســی دارد به دنبال آن است تا یک 
اتمســفر جدید را به جامعه تزریق کند تــا او بتواند در نهایت با 
جلب و جذب آرای عمومی وارد کاخ   سفید شود اما نکته ای که 
در این راستا باید مورد نظر باشد این است که در میان طرفداران و 
حتی مخالفان ترامپ و جمهوریخواهان کسانی وجود دارند که به 
هر ترتیب با سیاست های او و حزبش مخالف هستند و به صورتی 
نوع نگاه کوبنده محافظه کارانــه او را به باد انتقاد می گیرند. این 
انتقــاد در فضایی که میلیون ها قبضه سلاح گرم در آمریکا وجود 
دارد حالا از دهانه سلاح بیرون می آید و بر همین اســاس است 
که برای دومین بار ترامپ مورد ســوء قصد قرار می گیرد. در این 
میــان او پس از تیراندازی عصر یک شــنبه در ایمیلی خطاب به 
حامیانش نوشت: »در نزدیکی من تیراندازی شد اما قبل از اینکه 
به شــایعات بیشتری دامن زده شــود، می خواستم شما را زودتر 
مطلع کنم که صحیح و سالم هستم«. جی دی ونس، هم پیمان و 
معاون اول معرفی شده از سوی ترامپ همچنین لیندسی گراهام، 
سناتور جمهوریخواه از کارولینای جنوبی اعلام کردند که پس از 
حادثه تیراندازی با ترامپ صحبت کرده اند؛ هر دو چهره نزدیک 
به نامــزد جمهوریخواهان تاکید کردند که او از »روحیه خوبی« 

برخوردار بود.
کامالا هریس، رقیب دموکــرات دونالد ترامپ در انتخابات 
ریاســت جمهوری ماه نوامبر با انتشار پستی در شبکه اجتماعی 
ایکس اعلام کرد که از گزارش های مربوط به این تیراندازی مطلع 
شده است. نامزد دموکرات ها سپس با ابراز خوشحالی از اینکه 
به دونالد ترامپ در این ســو ء قصد آسیبی وارد نیامده، تاکید کرد 
که »خشــونت در آمریکا جایی ندارد«. بنا به اعلام کاخ سفید، 
جو بایدن، رئیس جمهوری و کامالا هریس از نزدیک تحقیقات 

مربوط به این حادثه را دنبال می کنند. 
دیمیتری مدودف کــه هم اکنون نایب رئیس شــورای امنیت 
روسیه است در شــبکه اجتماعی ایکس )توئیتر سابق( نوشت: 
»چطور می شود اگر متوجه شویم که این عامل تیراندازی جدید 
ناکام به ترامپ که مزدوران را برای ارتش اوکراین جذب می کرد، 
خودش از ســمت رژیم نئونازی کی یف بــرای اجرای این ترور 
نافرجام اســتخدام شده بود؟«. به  موازات این روند، رهبران یک 
کمیتــه دوحزبی کنگره که درحال تحقیق دربــاره ترور نافرجام 
دونالد ترامپ در ۱۳ ژوئیه گذشته هستند، خواستار برپایی جلسه 
توجیهی با عوامل سرویس مخفی ایالات متحده شده اند. اعضای 
این کمیته دوحزبی کنگره همچنین در بیانیه ای اعلام کردند »ما 
از اینکه رئیس جمهوری پیشین در سو ءقصدی تازه آسیب ندیده 
خوشحالیم اما همچنان به شدت نگران خشونت های سیاسی در 
کشور هستیم و آن را در تمامی اشکالش محکوم می کنیم«. حال 
باید منتظر بود و دید که آیا تا انتخابات نوامبر قرار اســت شاهد 

تکرار چنین اتفاقی برای بار سوم و حتی چهارم باشیم یا خیر!  

ماجرای تیراندازی به  ترامپ چه بود؟

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل

دیدگاه: گزارش خارجی

اشتیاق گروسی 
 مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 

خواهان ارتباط با پزشکیان شد

رافائل گروســی، مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی 
اتمی )دوشــنبه( در ســخنرانی آغاز شصت وهشتمین 
نشســت ســالانه کنفرانس عمومی آژانس بین المللی 
انــرژی اتمی گفــت: من مشــتاقانه منتظــر ارتباط با 
رئیس جمهور ایــران به منظور ارائــه اطمینان خاطر به 
جامعه بین المللی در مورد صلح آمیز بودن برنامه هسته ای 
ایران هستم. او در بخشی دیگر از صحبت های خود به 
وظایف نظارت و بازرسی آژانس اتمی در ایران پرداخت 
و تاکید کرد که ما کماکان بــه انجام وظایف خود برای 
تضمین دادن به جامعه بین الملل درخصوص صلح آمیز 

بودن برنامه هسته ای ایران ادامه می دهیم. 
در همین راســتا محمد اسلامی، رئیس ســازمان 
انرژی اتمی کشورمان هم در این نشست اعلام کرد که 
خلع سلاح هسته ای اولویت اصلی جامعه بین المللی 
اســت، ضروری اســت که کشــورهای دارنده سلاح 
هســته ای به تعهدات شان ذیل ماده ۶ ان.پی.تی پایبند 
باشــند. امروز بیش از هر زمــان دیگری ایجاد منطقه 
عاری از سلاح های هسته ای در منطقه خاورمیانه حائز 
اهمیت است. تنها در طول یک سال گذشته، مقامات 
رژیم کودک کش صهیونیســتی در چندین نوبت ملت 
بزرگ ایــران همچنین مردم مظلوم غزه را با سلاح های 
هسته ای خود تهدید کرده اند. امتناع این رژیم از الحاق 
به معاهده NPT و خودداری از قرار دادن تاسیســات 
هسته ای خود تحت پادمان آژانس، تهدیدی علیه صلح 

و امنیت بین المللی است. 
اسلامــی در بخشــی از ســخنان خــود گفت که 
همکاری هــای جمهوری اسلامی ایران بــا آژانس به 
 صورت صادقانه و گســترده ادامه دارد؛ تعداد بازرسان 
منتصب آژانس در ایران، با هیچ کشــور دیگری قابل 
مقایسه نیســت. درحالی که تاسیســات ایران تنها ۳ 
درصــد از تعداد تاسیســات هســته ای در کل جهان 
است بیش از یک پنجم از کل بازرسی های انجام شده 
توسط آژانس در سال ۲۰۲۳ در ایران انجام شده است. 
اعمال حقــوق ذاتی و حاکمیتی جمهــوری اسلامی 
ایــران درخصوص لغو انتصاب بازرســان آژانس، ذیل 
موافقت نامه پادمان جامع انجام گرفته اســت. اصرار 
و اعمال فشــار به ایران در ایــن رابطه به معنای نادیده 
گرفتن حقوق حاکمیتی کشورها بوده و می تواند موجب 
بدعتی غیرموجه شــود لذا غیرقابل قبول است. وی 
همچنیــن اذعان کرد که اقدامــات داوطلبانه برجامی 
ایران در ازای لغو تحریم های ظالمانه بوده است. آنچه 
امروز با فشــار سیاســی و روانی دنبال می شود، وادار 
کردن ایران به اجرای اقدامــات برجامی بدون در نظر 
گرفتــن تعهدات مربوط به لغو تحریم هاســت. برجام 
نباید به هزینه تنها یک عضو اجرا شــود. او همچنین 
گفت که چالش هــای جهانــی، راهکارهای جهانی 
می طلبد؛ در این راســتا انتقال فنــاوری و تجهیزات 
مدرن بدون تبعیض، به خصوص به کشورهای درحال 

توسعه، امری حیاتی است. 
فعالیت های راســتی آزمایی و نظــارت آژانس روی 
ساخت و تولید اقلام غیرهســته ای فقط در چارچوب 
برجام پیش بینی شده است. متعاقب خروج غیرقانونی 
یک جانبه آمریکا و عدم پایبندی به تعهدات توسط سه 
دولت اروپایی و اتحادیه اروپا، جمهوری اسلامی ایران 
براســاس حقوق خود ذیل بندهــای ۲۶ و ۳۶ برجام و 
قانون اقدام راهبردی مجلس شــورای اسلامی، اجرای 
اقدامات فراتر از موافقت نامــه پادمان جامع را متوقف 
کرده اســت. این کنفرانس درحالی برگزار می شــود که 
در صحنه بین المللی شــاهد بحران های جدی هستیم. 
آژانس باید مطابق با اساســنامه خود برای کاهش تنش 
و افزایش تعاملات و همکاری ها به منظور بهبود کیفی 

زندگی همه مردم جهان، ایفای نقش نماید. 

بتوانیم با جریانات ذی ربط دربــاره این روند مذاکره کنیم و موضوع در 
دستور کار اســت و پیگیر جمع بندی آن در شــورای عالی امنیت ملی 
هســتیم. بر همین اســاس تلاش می کنیم تا موضوع ســریع تر نهایی و 
اجرایی شــود. وی همچنین درباره سفر قریب الوقوع خود به نیویورک 
برای شــرکت در اجلاس سالانه مجمع عمومی ســازمان ملل گفت: 
درحال برنامه ریزی ســفر آمریکا هســتیم و باید خــود را برای حضور 
موثر در این نشســت آماده کنیم تا بتوانیم از حقوق مردم کشورمان دفاع 
کنیم چراکه ما صلح طلب هستیم نه جنگ طلب. رئیس جمهور در ادامه 
درباره دیگر ســوال خبرنــگار عصر ایران مبنی بر احتمــال دیدارش با 
رئیس جمهور آمریــکا، تصریح کرد: آنها باید برادری خود را ثابت کنند 
تا ببینیم به تعهدات شــان پایبند هســتند یا نه؛ چون آنها همه راه ها را بر 
روی ما بسته اند. پزشکیان تاکید کرد: آمریکایی ها باید نشان دهند که با 
ما دشمنی ندارند؛ ما دور کشور آنها پایگاه نزدیم و آنها را تحریم نکردیم 

بلکه ما با مردم آمریکا برادریم.

 Wموضع جدید رئیس جمهور درباره فعالیت گشت ارشاد
خبرنگار مجله اندیشه پویا ابتدا خطاب به پزشکیان، گفت: برای اینکه 
به اینجا برسم میان بر رفتم که گیر گشــت ارشاد نیفتم. رئیس جمهور هم 
به او گفت که گشت ارشــاد اذیت می کند؟ قرار نبود اذیت کنند. پیگیری 
می کنیم، ادامه ندهند. رئیس جمهور سپس در پاسخ به سوال این خبرنگار 
مبنــی بر اینکه در مورد جلب اعتماد عمومی جامعه چه برنامه ای دارید؟ 
گفت: قرار نیســت وفاق فقط در بالا شکل بگیرد، باید آرامش و وحدت 
شــکل بگیرد و اگر مشــارکت مردم را نداشته باشــیم به جایی نخواهیم 
رسید. بلکه همه باید کمک کنیم تا آرامش و انسجام در چارچوب قوانین 
نهادینه شود. پزشکیان با بیان اینکه احترام به فرهنگ های جامعه، نشانه 
توسعه یافتگی است، گفت: هنجار شکنی به معنای توسعه یافتگی نیست 
بلکه احترام متقابل یکی از اصول توسعه است و اگر نتوانیم این کار را انجام 

دهیم به جایی نخواهیم رسید.

 Wبستر را برای حضور زنان آماده می کنیم
پزشــکیان در پاســخ به ســوال خبرنگار »زد. دی. اف« درخصوص 
گشــت های ارشــاد و مطالبات زنان، گفت: قرار شــده در وزارت کشور 
آئین نامه هایی را تنظیم کنند و خودشــان هم پیگیر روند قضیه هستند. از 
یک  طرف آنها ما را تحت فشار قرار می دهند و از طرف دیگر ما نباید اجازه 
دهیم این اتفاقات بیفتد. در ارتباط با بحث زنان آن چیزی که از دست ما 
برمی آید این اســت که در دولت سعی خواهیم کرد از زنان در جایگاه هایی 
که باید باشند، استفاده کنیم. در دولت ۴ نفر خانم هستند و فکر می کنم در 
هیچ دولتی ۴ نفر خانم نبوده اند. از قومیت ها هم هستند. به وزرا هم توصیه 
کرده ایم که حتماً در معاونت ها از زنان استفاده کنند. هر کاری از دستمان 
برآید برای اینکه بتوانیم بستر را برای حضور خواهران و زنان و دخترانمان 

آماده کنیم، این کار را خواهیم کرد.

 Wهیچ سلاحی به روسیه نداده ایم
وی در پاســخ به ســوال خبرنگار »نی کی ژاپن« درباره تحریم های 
اخیر غرب علیه ایران به بهانه ارســال موشــک به روسیه و تلاش ژاپن 
برای میانجی گری میان ایران و آمریکا، گفت: ایران و روسیه با هم تبادل 
و کار می کننــد؛ آنها ما را تحریم کردند ولی روســیه به ما کمک کرد. 
طبیعتاً ارتباطاتی با روســیه داریم. در گذشــته، اینکه احتمال رد وبدل 
وجود داشته باشد، من وارد آن نمی شوم اما منعی وجود نداشت که چنین 
کارهایی بشود. یک بحث این است که چرا روسیه و اوکراین با هم وارد 
جنگ شــده اند؟ اما آنچه با قاطعیت می شــود گفت این است از زمانی 
که من آمده ام، چیزی به روســیه نداده ایم که غرب بخواهد ما را تحریم 
کنــد. ما می گوییم بیاییم صلح کنیم ولی آنها مــا را تحریم می کنند؛ در 
گفت وگوهایی که داریم، تمام تلاشــمان در منطقه این اســت که باید با 
هم صلح کنیم و صلح اســت که اجازه می دهد، کشــورها با هم ارتباط 
برقرار کنند؛ هیچ کشوری با دعوا توسعه نمی یابد. این به  نفع ما، منطقه، 
اروپا و دنیا نیســت. نمی خواهیم بجنگیم یا جنگی را در منطقه تقویت 
کنیم بلکه آنها هستند که این کار را می کنند. وی گفت: با روسیه ارتباط 
داریم و خواهم داشــت؛ امــا دیدگاه ما در همه جنگ ها این اســت که 
همه باید حریم خود را حفظ کنند؛ هیچ کشــوری نباید به خاک کشور 
دیگری تجاوز کند؛ اما اینکه چرا روســیه ایــن کار را کرده از اروپایی ها 
بپرسید که چرا ناتو می خواهد مرزهای خود را گسترش دهد؟ خودشان 
پیمان شکنی کرده اند، حالا به روسیه می گویند چرا پیمان شکنی کرده اید؟ 
ما از تلاش های میانجی گرایانه ژاپن اســتقبال می کنیم، از هر تلاشی که 
در دنیا آرامش ایجاد کند، اســتقبال می کنیم؛ بــه جای آنکه از فرصت 
زندگــی در دنیا لذت ببریم، دولت ها به جــان یکدیگر افتاده اند و این از 
زیاده خواهی نشــأت می گیرد، درحالی که می توانیم از جهانی که در آن 
صلح است، لذت ببریم، همه اش جنگ شده است. این غرب است که 
دارد بمب اتم تولید می کند و سخت افزارهایی می سازند که انسان ها را به 
آتش می کشند؛ خودشان درست می کنند، بعد می گویند شما چرا درست 

کرده اید؟ خب چه کار کنیم؟ بگذاریم تا شما ما را بکشید؟

 Wمشکل کروبی حل شده است
وی در پایان نخستین نشست دو ساعته خود با نمایندگان رسانه های 
داخلی و خارجی در پاســخ به پرسشــی درباره رفع حصر گفت: مشکل 
آقای کروبی حل اســت برای آن دیگری هم داریم کار می کنیم ولی دیگر 
نباید با نظام درافتاد. وی تاکید کرد: دیگر چه کار باید می کردیم. همین قدر 

که یک قدم برداشته شد، خوب است. آن قدم را هم بگذارید باشد.
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رونمایی جلد نخست »دانشــنامۀ حقوق ایران« 
عصر یک شــنبه ٢۵ شــهریور و در آســتانۀ ولادت 
حضرت محمد )ص( در مرکــز دائره المعارف بزرگ 

اسلامی برگزار شد.
در آغاز کاظــم موســوی بجنوردی، رئیس مرکز 
دائره المعــارف بــزرگ اسلامی گفت: »بــا افزایش 
تجربــۀ مرکز دائره المعــارف بزرگ اسلامــی در امر 
دانش نامه نــگاری و لزوم تدوین دانش نامۀ مســتقل 
برای حقوق ایران، به پیشــنهاد این جانب، اندیشــۀ 
تهیــۀ دانش نامۀ حقوق ایران برمبنای حقوق نوشــتۀ 
کشــور در کنار ســایر آثار مرکز قوت گرفت و انجام 

این مســئولیت فرهنگی بر عهدۀ فقیه و حقوق دان نام آشنای کشور، 
دوســت دیرینم، آیت الله دکتر محقق داماد، اســتاد دانشکدۀ حقوق 
دانشگاه شهید بهشتی، رئیس گروه علوم اسلامی فرهنگستان علوم 
و البته مدیر بخــش حقوق مرکز دائرۀالمعارف بزرگ اسلامی محول 
شــد. کاری که نخســتین تجربۀ دانش نامه نگاری حقوقی در ایران 
با معیارهای شناخته شــدۀ جهانی اســت. اگرچه تا قبل از این، آثار 
سترگی از حقوق دان های نامی و بزرگ کشور تحت عناوین دانش نامه 
یا دائرۀالمعارف حقوقی منتشــر شــده بود اما هیچ گاه خصوصیات 
یک دانش نامۀ استاندارد در سطح جهانی مانند دائرۀالمعارف بزرگ 
اسلامی را نداشت. ازاین رو، جای خالی چنین دانش نامه ای با هدف 
تمرکز بر حقوق نوشتۀ ایرانی از آغاز قانون گذاری تا کنون مشهود بود. 
در نتیجه بنا شد در هر مدخل، مجموعه ای کامل از اطلاعات تاریخی 
و علمی و عملی به شکلی مستند به خواننده ارائه شود؛ به طوری  که 
هم نیازهای علمی خواننده را مرتفع سازد و هم مجموعه ای از منابع 
معتبر در اختیار او قرار گیرد. بدیهی است همیشه تجربۀ اول نگارش 
چنین دانش نامه هایی بدون کم وکاســت نخواهد بود. امید اســت با 
نقدها و راهنمایی هایی که استادان و علاقه مندان به حقوق ایران ابراز 
می کنند، مجلدات بعدی این دانش نامه غنی تر و پربارتر تدوین و در 

اختیار جامعۀ حقوقی کشور قرار گیرد.«
در ادامه مصطفی محقق داماد، سرپرست علمی دانش نامۀ حقوق 
ایران صحبت کرد و گفت: »در عصر مشروطه مستشارالدوله رسالۀ 
»یک کلمه« را نوشــت و گفت، مشکل جامعۀ ما یک  کلمه است و 
آن قانون است زیرا در آن دورۀ بی قانونی مایۀ بدبختی بود و خواست 

ملــت عدالت خانــه و مجلس. اما قبل از قانون، مســألۀ حق مهم 
اســت چون جامعۀ ما تا پیش از آن حق مدار نبود و دولت برای ملت 
حق قائل نبود. زیرا بشــر از آن جهت که بشر است، حق دارد و ما 
خدایی را می پرستیم که برای بندگانش حق قائل است اما باید بر آنان 
که دانشــکدۀ حقوق را چنین نام نهادند و نه دانشکدۀ قانون آفرین 
گفت و این در حالی اســت که کلیه القانون نام دانشکده های مشابه 
در کشورهای عربی اســت. اگر قبل از تقنین فرهنگ حق شناسی 
و حق مــداری را رواج می دادیــم و در دانشــکده ها مــردم را با این 
فرهنگ آشنا می کردند و دولت ها برای مردم قائل حق بودند، اتفاق 
دیگری می افتاد. مرحوم جعفری لنگرودی پیش تر در عرصه کارهای 
دانش نامه نــگاری کرده بــود اما آن چه جایش خالــی بود، نگارش 
دانش نامۀ حقوق به شیوۀ مدرن بود. آنان که به شیوۀ دانش نامه نویسی 
گاه باشند، زیاد نبودند اما این را موهبت الهی می دانم که در فرصت  آ
کوتاهی عالی ترین حقوق دانان کشور قبول زحمت کردند و دانش نامه 

حقوق ایران به زیور طبع آراسته شد.«
سپس ابراهیم بیگ زاده، استاد حقوق بین الملل دانشگاه شهید 
بهشــتی به ایراد سخن پرداخت و گفت: »آن چه دانش نامۀ حقوق 
ایران را از لحاظ محتوایی بی بدیل کرده است آن است که اولًا این 
دانش نامه به موضوعی خاص یعنی علم حقوق با تمرکز بر حقوق 
نوشتۀ ایرانی از آغاز قانون گذاری در این کشور تاکنون توجه کرده 
اســت، بدون آن که از سایر شاخه های جهان وسیع و گسترده این 
علم غافل بماند. ثانیاً مداخل این اثر از لحاظ علمی بسیار با ارزش 
و مســتند هستند و این نشــان از آن دارد که این مداخل جملگی 

توســط اســتادان و صاحب نظران و اندیشــمندان 
متخصــص در مداخل مــورد نظر تحــت زعامت 
علمی دکتر ســیدمصطفی محقق دامــاد و نظارت 
شورای علمی دانش نامۀ حقوق ایران به رشتۀ تحریر 
درآمدند، ضمن آن که اســتفاده از ویراستاران زبده، 
مدیر اجرایی متبحر و متخصصان کتاب و کتابخانه 
و مدارک و اســناد به ارزش علمی و شیوایی و رسا 
بودن این اثر افزوده اســت. بنابراین، این اثر نه  فقط 
به لحاظ علمی بلکه به لحاظ شیوایی قلم و زیبایی 

ظاهرش نیز جذاب می نماید.«
در ادامــه نســرین مَهرا، اســتاد حقــوق جزا و 
جرم شناسی دانشــگاه شهید بهشــتی گفت: »دانش نامه می تواند با 
استفاده از منابع دست اول، منبعی مفید برای پژوهش و دانش کارآمد 
و کاربردی باشــد تا هم مرجعی استاندارد باشد و هم به ارتقای دانش 
حقوقی در ایران یاری برساند. انتشار دانش نامۀ حقوق ایران حرکتی 
جسورانه، وطن پرســتانه و ماندگار است که با چنین ابتکار ارزنده ای 

می تواند، آفرینندۀ منبعی جوشان برای حقوق حال و آینده باشد.«
آخرین ســخنران این رونمایی حســین ســیمایی صراف، وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری بود که گفت: »این دانش نامه نخســتین 
دانش نامۀ تخصصی حقوق اســت که با استاندارد دانش نامه نویسی 
تدوین شده اســت و اطلاعات حقوقی ذی قیمتی دارد.« وزیر علوم 
دانش نامه نویســی را یــک فعالیت علمی مهم دانســت که در ایران 
کمتر مورد توجه قرار گرفته  و در ادامه گفت: »هیچ مقالۀ پژوهشــی 
نمی تواند مانند مدخل یک دانش نامه حق مطلب را درخصوص یک 
موضوع ادا کند لذا من به دانشجویان پیشنهاد می کنم، کار پژوهشی 
را با مراجعه به دانش نامه ها شــروع کنند. مدخل نویسی دانش نامه 
یک کار مهم پژوهشی است که باید در آیین نامۀ ارتقای اعضای هیأت 
 علمی وارد شود. مدخل نویسی نیازمند احاطۀ کامل بر موضوعات و 
نظریات است و با توجه به تغییراتی که در اثر زمان در مباحث حقوقی 
رخ می دهد باید دانش نامه ها به ســرعت چاپ و یا برخی مدخل ها 
به روزرسانی شــوند. پیشنهاد می کنم در مجلدهای بعدی دانش نامۀ 
حقوق ایران، مدخل هایی هم به بزرگان و مشــاهیر حقوق کشورمان 
اختصاص یابد.« در پایان از جلد نخست »دانش نامۀ حقوق ایران« 

رونمایی به عمل آمد.

رونمایی از جلد نخست دانش نامۀ حقوق ایران با حضور وزیر علوم 

تقدم حق بر قانون گزارش ویژه

انتخابات انجمن صنفی سرپرستان 
روزنامه های سراسری برگزار شد

آذربایجان شرقی - سازندگی: مجمع عمومی عادی انجمن صنفی 
دفاتر نمایندگی )سرپرســتان( روزنامه های سراســری برگزار شد. 
نشست مجمع عمومی عادی انجمن صنفی سرپرستان روزنامه های 
سراســری با حضور و نظارت مسئول امور تشــکل های اداره کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان آذربایجان شرقی در محل سالن 
اجتماعات هتل گســترش تبریز برگزار شد. ریاست جلسه مجمع 
مذکور را احمد مرادپورآســیابی با نایب رئیسی کریم محمدی رئوف 
بر عهده داشتند و لیلا پاشایی به عنوان منشی و زینب طاهربکتاش 
و امید محمدزاده النجق نیز در جایگاه ناظر جلسه با سایر اعضای 
هیات رئیسه مجمع عمومی همکاری کردند تا تشریفات و ضوابط 
مربوط به برگزاری ســالم مجمــع و نیز انتخابــات هیات مدیره و 
بازرسان در بستر قانونی مراعات و انجام شود. ابتدا گزارش عملکرد 
هیات مدیره، بازرسان و خزانه دار قرائت و به تایید و تصویب مجمع 
عمومی رسید سپس انتخابات هیات مدیره و بازرسان برگزار شد. با 
رقابت ۹ نفر شــامل قادر محمدصادق زاده، فرزاد ملازاده محمدی، 
ملیحه عبدلعلــی زاده، مهناز نظری، مجید مســلمی حکم آبادی، 
پروین امینی اسکندانی، مریم خدابخش، وحید خوش زرع امیرخیز 
و اســد فلاح بــرای انتخاب و تعیین ۵ عضو اصلــی هیات مدیره، 
چهار عضو دوره نخست شامل مجید مســلمی حکم آبادی، اسد 
فلاح، فــرزاد ملازاده محمدی و مریم خدابخش بــه همراه وحید 
خوش زرع امیرخیز به عنوان عضو جدید توانستند با کسب اکثریت 
آرای مجمع عمومی عــادی به عنوان نفرات اصلی هیات مدیره دور 
دوم فعالیت های انجمن صنفی سرپرســتان روزنامه های سراسری 
شناخته شوند. ملیحه عبدلعلی زاده و پروین امینی اسکندانی نیز به 

عنوان دو عضو علی البدل هیات مدیره انتخاب شدند.
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مراســم هفتاد وششــمین دوره جوایــز تلویزیونــی امی با 
رکوردشکنی سریال »شــوگان« با کسب ۱۸ جایزه و همچنین 

کسب ۱۱ جایزه برای سریال »خرس« همراه بود.
چهره های تلویزیونی برای دومین بار در ســال جاری برای 
قدردانی از بهترین برنامه ها گرد هم آمدند. درحالی که مراســم 
ســال ۲۰۲۳ به دلیل اعتصاب های ســال پیش تا ژانویه امسال 
بــه تعویق افتاد ۸ ماه بعد مراســم ۲۰۲۴ برگزار شــد تا برندگان 
هفتاد وششــمین دوره را در موعد خــود معرفی کند. در رقابت 
امسال سریال »شــوگان« شــبکه اف ایکس با ۲۵ نامزدی در 
بخش درام پیشتاز بود و »خرس« با ۲۳ نامزدی در بخش کمدی 

حرف اول را می زد.
ســریال »شــوگان« از اف ایکس در حالی پیشــتاز شــد و 
بازیگرانش هیرویوکی ســانادا و آنا ســاوای برای نخستین بار 
نامــزدی این جوایز را کســب کردند که با شکســتن رکورد ۲۳ 
نامزدی برای ســریال کمــدی »خرس« که تاکنــون رکورددار 
کســب بیشترین نامزدی در تاریخ امی بود، رکورد تازه ای کسب 
کرد و اف ایکس در مجموع ۹۳ نامزدی از برنامه های مختلفش 

دریافت کرد.
»خرس« که سال پیش سوپراستار امی بود و ۱۰ جایزه کسب 
کرد، امســال بازیگرانش جرمی آلن وایت، آیــو ادبیری، ایبون 
ماس- باچراک، لیونل بویس و لیزا کولون زایاس را در فهرست 

نامزدی داشت.
موفقیت  اف ایکس  آن را به دومین شبکه که بیشترین نامزد 
سال ۲۰۲۴ را کسب کرد، بدل ساخت و پس از نتفلیکس با ۱۰۷ 
نامزدی جای گرفت و HBO و Max را با ۹۱ نامزدی پشــت سر 
گذاشت. این دو شبکه برای نخستین بار در چندین دهه یکی از 

دو شبکه برتر نبودند.
اف ایکس به جز »شــوگان« و »خرس«، نامزدی ســریال 

کمدی برای »سگ های انباری« را هم به دست آورده بود.
مانند دوره قبل، جرمــی آلن وایت و ایبون ماس-باچراک، 
بازیگران »خــرس« بار دیگر برنده بازیگری نقش اول و مکمل 
در یک کمدی شــدند و کولون زایاس همبازی آنها نیز نخستین 
جایــزه امی خود را در بخش بازیگــر نقش مکمل دریافت کرد 
و مریل اســتریپ، بازیگر »فقط قتل های درون ساختمان« را 
پشت سر گذاشت. ســریال »»هک« برنده جایزه امی بهترین 
سریال کمدی شد و »جین اســمارت« برای این سریال برنده 

امی بهترین بازیگر زن نقش اول کمدی شد و سریال »خرس« 
در مجموع برنده ۱۱ جایزه امی شد.

سریال »شــوگان« با ۱۸ امی رکورد بیشــترین جایزه برای 
یک فصل را در میان ســریال های درام شکســت. »هیرویوکی 
سانادا« و »آنا ساوای« در بخش بهترین بازیگر مرد و زن برای 
ســریال های درام برنده امی شدند. این دو رقبایی چون ادریس 
البا، گری اولدمن، جنیفر انیستون و ریس ویترسپون را شکست 
دادند. این سریال هفته گذشته نیز ۱۴ جایزه امی هنرهای خلاق 
را دریافت کرده بود تا به این ترتیب رکورد این سریال در مجموع 
به ۱۸ امی در یک فصل برســد. کارگردان این سریال فردریک 
ای.او.توی هم بهترین کارگردان درام شــد. »شــوگان« که ۱۴ 
جایزه امــی هنری خلاقانه را آخر هفته پیش دریافت کرده بود، 

تعداد جوایزش را شب پیش به ۱۸ جایزه رساند.
»بچه گوزن« ســریال کوتاه محبــوب نتفلیکس هم عنوان 
بهترین سریال  کوتاه را کسب کرد و ریچارد گد، خالق آن، جوایز 
بازیگر اصلی و نویســندگی را دریافت کرد. همبازی او جسیکا 
گانینگ که نقــش مارتا را بازی می کرد هــم برنده جایزه نقش 

مکمل زن شد. 
گاه واقعی: کشور  جودی فاســتر با بازی در ســریال »کارآ
شــبانه« شــبکه اچ بی او، اولین جایزه امــی را از آن خود کرد و 
بهترین بازیگر زن نقش اول یک مینی سریال یا فیلم تلویزیونی 

شــد و رقبایی چون بری لارسن، سوفیا ورگارا و نائومی واتس 
را شکست داد.

در بخش بهترین بازیگر زن نقش مکمل در یک سریال درام 
این بار الیزابت دبیکی برای »تاج« تاج بر ســر نهاد تا همبازی 
خود لزلی منویل در ســریال »تاج« و کارن پیتمن برای »برنامه 

صبحگاهی« را پشت سر بگذارد.
در بخش بهترین بازیگر مرد نقش مکمل سریال درام هم بیلی 
کروداپ برای »برنامه صبحگاهی« جاناتان پرایس از ســریال 

»تاج« و دیگر رقبایش را پشت سر گذاشت.
جایزه بهترین بازیگر مرد نقش مکمل در یک مینی سریال هم 
نصیب لامورن موریس برای »فارگو« شد تا جاناتان بیلی برای 
»همسفران« و رابرت داونی جونیور برای »همدرد« جا بمانند.

جایزه بهترین بازیگر مرد مهمان در یک ســریال کمدی به 
جان برنتــال برای »خرس«، بهترین بازیگر مرد مهمان در یک 
سریال درام به نســتور کاربونل برای »شوگان«، بهترین بازیگر 
زن مهمان در یک ســریال کمدی به جیمی لــی کرتیس برای 
»خــرس« و بهترین بازیگر زن مهمان در یک ســریال درام به 

میکیلا کول برای »آقا و خانم اسمیت« اهدا شد.
امسال اف ایکس با کسب ۳۶ جایزه، موفق ترین شبکه شد و 
نتفلیکس با ۲۴ جایزه و اچ بی او/مکس با ۱۴ جایزه پشت سر 

آن قرار گرفتند.

18   جایزه جوایز تلویزیونی امی به سریال پرطرفدار رسید

گزارش سینمای ایران رکوردشکنی شوگان

هنرمند عضو حزب سیاسی نیست
محمد خزاعی به دفاع از عملکرد خود پرداخت 

محمد خزاعی، رئیس سازمان سینمایی در آئین رونمایی از 
جدیدترین رویدادهای موزه سینمای ایران که عصر یک شنبه 
۲۵ شهریورماه در موزه سینما برگزار شد درباره شرایط سینما 
و فعالیت های خود در دوران مدیریت اش توضیح داد. او تعداد 
ممنوع الکارهای را کمتر از ۳۰ نفر اعلام کرد که مشکلات آنها 
درحال حل شدن است. او از هنرمندان درخواست کرد اجازه 
ندهند جریانات سیاسی از آنها سوءاستفاده کنند. در این مراسم 
از اولین کتاب تاریخ شفاهی موزه سینما، پلتفرم تخصصی موزه 
ســینما، اپلیکیشن تقویم جامع ســینمای ایران و اولین سالن 
ایمرســیو مدیای موزه رونمایی خواهد شــد. رئیس ســازمان 
سینمایی با اشــاره به تلاش مضاعف برای رفع ممنوعیت ها و 
محدودیت های سینماگران گفت: »طی ۴۰ سال گذشته در همه 
دولت ها همواره برای افراد و آثاری مشکلاتی پیش آمده است و 
از دهه ۶۰ هم ممنوعیت فعالیت برخی هنرمندان و آثار هنری را 
شاهد بوده ایم و این پدیده چیز جدیدی نیست. در همه دوره ها 
یک سری فیلم ها موانعی برای اکران داشتند و در سال های بعد 
به دلیل برخی مســائل، مشکلات شــان رفع شده است«.وی 
ادامــه داد: »معتقدم هیچ کس نمی تواند یک هنرمند را محدود 
کند مگر اینکه خودش ایــن محدودیت را برای خودش ایجاد 
کند، هنرمند همواره با اثر هنری خود ماندگار اســت. هنرمند 
حزب سیاسی نیست ، هنرمند قرار نیست کار سیاسی کند بلکه 
هنرمند باید در اثر هنری خودش، حرفش را مطرح کند. سینما 
و فرهنگ هم محل تاخت وتاز سیاستمداران نیست . خزاعی با 
تاکید بر اینکه آزادی حق هنرمند است اما باید دغدغه هایش را 
در آثارش به نمایش بگذارد، گفت: »هنرمندان باید در آثارشان، 
دغدغه های سیاسی و اجتماعی خود را منعکس نمایند. آزادی 
حق هنرمند اســت ولی اگر کسی بخواهد به جای کار هنری، 
وارد کنشگری سیاسی شــود، طبیعی است که باید مسئولیت 
کارش را هم بپذیرد. مانند مهندس و پزشکی که خارج از حوزه 

تخصصی وارد جریان سیاسی و حزبی می شوند«.
به اعتقــاد وی، هنرمند واقعی اجــازه نمی دهد جریانات 

سیاسی از آنها برای منافع خودشان سوءاستفاده کنند.
البته خزاعــی درحالی این اظهارات را مطــرح می   کند که 
تعــدادی از کارگردانان موفق به دریافت مجوز برای ســاخت 
فیلم های اجتماعی نمی شــوند و با متهم شــدن به سیاه نمایی 
از ســاخت آثار آنها ممانعت به عمل می آید. رئیس ســازمان 
سینمایی با اشاره به ســیر اتفاقات معاصر گفت: »متاسفانه، 
ما به جای اینکه براساس چشم انداز برنامه های تحولی تدوین 
شــده حرکت کنیم به دلیل مواجهه با بســیاری از بحران ها و 
پدیده های اجتماعی ناچارا، تمام انرژی و تمرکزمان را مصروف 
حل وفصل و رفع مشــکلات غیرســینمایی برخــی هنرمندان 
کرده ایــم«. وی ادامه داد: »امروز کمتــر از ۳۰ هنرمند گرفتار 
مشکل و ممنوعیت کاری هستند که تعدادی از آنها در خارج 
از کشــور به ســر می برند و چند نفری هم بــه خاطر موضوع 
حجاب مشکل دارند که مشکلات تعدادی از آنها با همکاری 
و کمک خودشــان درحال حل شدن است. بخش اعظمی از 
وقت و انرژی ما با کمک دوستان خانه سینما برای رفع اینگونه 
گرفتاری های همکاران ســینمایی در محاکم قضایی و امنیتی 
گذشت«. رئیس سازمان سینمایی با بیان اینکه پایبند به حرف 
و قول خودم در این ســه ساله بوده ام، اظهار کرد: »به جز فیلم 
آقای غلامرضا موسوی )کیک محبوب من( هیچ فیلم توقیفی 
در زمان مدیریت بنده وجود ندارد که پروانه ســاخت دریافت 
کرده و مجوز نمایش نداشته باشد، این فیلم هم فرآیندی مغایر 
با آئین نامه ســاخت را طــی کرده و تخطی عوامــل از قوانین 
کشــور در آن اتفاق افتاده اســت«. خزاعی با اشــاره به اینکه 
ممنوع الکارها ربطی به ســازمان سینمایی ندارند، توضیح داد: 
»در رابطه با ممنوعیت فعالیت های هنرمندان نیز باید بگویم که 
وزارت ارشاد و سازمان سینمایی ابزار و اختیاری برای ممنوع 
کردن در هیچ دوره و دولتی نداشــته و ندارد و مسئولیتی هم در 
ایــن زمینه ندارد بلکه قوه قضائیــه و مراجع قانونی به اینگونه 
موضوعات رسیدگی می کنند. مسلماً هیچ مدیری دوست ندارد 
که در فضای کاری خودش فضای سردی ببیند و ما با تمام قوا 
کار کردیم تا در سینما، دوستی و مودت حفظ و تقویت شود«.
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دیدگاه: تحلیل اقتصادی

در ادامــه روند کم افــت و خیز بورس، شــاخص کل دیروز 
ترجیح داد در ســایه حرکت کند و با جهش دو هزار واحدی 
در ســطح دو  میلیون و ۶۷ هزار واحد بایستد. در سومین روز 
هفته معامله گران حقیقی و سهامداران خرد باز هم ترجیح دادند 
در سمت فروش بایستند. رفتار آنها نشان می دهد؛ با توجه به 
وضعیت کنونی، بازارها تمایلی برای ورود پول خود به گردونه 

داد و ستدهای سهامی ندارند.

تازه ترین گزارش مرکز آمار نشان می دهد، ضریب جینی در کل 
کشور در سال ۱۴۰۲ افزایش یافته است. ضریب جینی مهم ترین 
شــاخص برای بیان نابرابری اســت. البته این ضریب در سال 
گذشته برای مناطق روستایی برخلاف مناطق شهری، کاهش 
یافته بود. همچنین بررســی روند این شــاخص در ایران نشان 
می دهد که پس از چند سالی که این ضریب در مسیر کاهش بود 

در ۱۴۰۲ روند قبلی شکسته شد و جهت عوض کرد.

براســاس آخرین سرشــماری صورت گرفته توســط مرکز آمار، 
میانگین چک برگشتی کل کشور از ابتدای سال گذشته تا انتهای 
تیر ســال جاری به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر ۸.۶ فقره بوده اســت. 
برای محاسبه متوسط چک برگشتی هر استان از فروردین ۱۴۰۲ تا 
تیر امسال، میانگین چک برگشتی هر استان در این مدت محاسبه 
شده است. سپس این عدد بر کل جمعیت هر استان تقسیم شده و 
متوسط چک برگشتی به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر به دست آمده است.

به ازای هر ۱۰۰ هزار نفرضریب جینیرشد بورس

مثبت اما شکننده
بازار خودرو به چه سیاست هایی وابسته است؟

چشــم انداز آینده بازار خودرو ایران به عوامل مختلفی از 
جمله تحولات سیاســی و اقتصادی، سیاست های دولت و 
عملکرد شرکت های خودروسازی بستگی دارد. با این حال 
برخی از کارشناسان معتقدند با رفع تحریم ها، بهبود شرایط 
اقتصادی و تدوین سیاست های درست، می توان شاهد رونق 
دوباره این صنعــت و افزایش عرضه خــودرو در بازار بود. 
با توجه به تحولات مثبتی کــه رخ داده، با نگاه خوش بینانه 
می توان انتظار فرصت هایی که در ادامــه به آن می پردازیم را 

داشت.
 لغو یا کاهش تحریم ها می تواند به آزادســازی تجارت، 
دسترســی به فناوری های روز دنیا و افزایش سرمایه گذاری 
خارجــی در صنعت خودرو ایران کمــک کند. دولت جدید 
مانــور زیادی روی این موضوع داده اســت و اکثر طرفداران 
این دولت به همین دلیل به پشــتیبانی از این گروه پرداختند. 
حــالا باید منتظر مانــد و دید اصلی ترین وعــده انتخاباتی 
دولت مسعود پزشکیان به کجا ختم خواهد شد. در کنار رفع 
تحریم ها رشد اقتصادی و افزایش درآمد مردم، قدرت خرید 
را افزایش می دهد و تقاضا برای خودرو را رونق می بخشــد. 
یکــی از اصلی ترین عوامل رکود کنونی بازار همین مســاله 
است. درست اســت که بخش زیادی از مردم صبر در پیش 
گرفته اند اما بخش دیگــری هم وجود دارند که عملًا توانایی 
حضــور در این بازار را ندارد. افزایش درآمد مردم می تواند به 
فعال شــدن این بخش عظیم بی کنش در بازار خودرو کمک 

کند.
اما در همین مناظره های انتخاباتی به این موضوع اشــاره 
شد که صنعت خودرو جدا از عواملی مانند قیمت دستوری 
یا تحریم ها از درون نیز مشــکلات عدیده ای دارد که می توان 
بــا رفع آن بــه افزایش بهــره وری این صنعــت کمک کرد. 
ســرمایه گذاری در نوسازی و توسعه خطوط تولید، می تواند 
به افزایش تولید و کاهش وابستگی به واردات خودرو کمک 
کند. به نظــر برخی کارشناســان افزایش تولیــد و کیفیت 
داخلی هــا حتی از پیگیری واردات هم تاثیر مهم تری در بازار 
خودرو خواهد گذاشــت. اما شاید اصلی ترین دعوا و مساله 
داخلی ها برای پیشــرفت و افزایش بهــره وری چیز دیگری 
باشد. واگذاری سهام شرکت های دولتی به بخش خصوصی 
و ایجــاد فضای رقابتی، می تواند به افزایش کارایی و ارتقای 
کیفیت محصولات تولیدی منجر شود. این مهم سال ها پیش 
اتفاق افتاده و خودروســازان بزرگ داخلی اکنون روی کاغذ 
خصوصی به حســاب می آیند. اما در عمل این شرکت ها هم 
توسط دولتی ها مدیریت می شــوند هم توسط سیاست های 
دولت محدود. به عقیده برخی از کارشناســان و فعالان این 
صنعت، واگذاری کامل خودروســازی به بخش خصوصی 
می توانــد نقطه عطفــی در صنعت خودرو ایران شــود و آن 

معجزه ای باشد که مردم در انتظار آن نشسته اند.
بــا وجود این در حالی که بازار خــودرو در ماه های اخیر 
روندی نزولی را تجربــه می کرد، خبر ابلاغ آیین نامه واردات 
خودروهای دســت دوم در واپســین روزهای فعالیت دولت 
سیزدهم، تیر خلاصی به این بازار رو به افول بود. بازار خودرو 
که به شدت به این خبر واکنش نشان داد، در رکودی عمیق تر 
فرو رفت. حال، تمام نگاه ها به اجرایی شــدن یا نشــدن این 
طرح معطوف شده است. برخی با توجه به پیچیدگی های این 
طرح از جمله الزام به اســتفاده از ارز با منشأ خارجی و عدم 
شفافیت در مورد واکنش دولت جدید، واردات خودروهای 
دســت دوم را دور از ذهن می دانند. در مقابل، عده ای دیگر 
با خوش بینی به اجــرای این طرح نگاه می کنند و امیدوار به 
رونــق دوباره بازار خودرو هســتند. در حال حاضر، بخش 
قابل توجهی از تقاضا در بازار خودرو به حالت انتظار درآمده 
است. افراد منتظرند تا تکلیف نهایی این طرح مشخص شود 

سپس برای خرید یا عدم خرید خودرو تصمیم گیری کنند.
در پایان به طور خلاصه ارزان شــدن خودرو در ایران در  
تابســتانی که رو به پایان است، ناشــی از عوامل مختلفی از 
جمله کاهش نرخ ارز، کاهش تورم، کاهش تقاضا، افزایش 
عرضه، سیاست های جدید دولت و کاهش انتظارات تورمی 
بود. خبــر وزیر اقتصاد و رئیــس کل بانک مرکزی مبنی بر 
اختصاص ارز به واردات خودرو قطعا خبر مثبتی اســت اما 
هنوز برای قاطعانه صحبت کردن در مورد تداوم این روند زود 
اســت و باید منتظر ماند و دید که شرایط اقتصادی، بازار و 

صنعت خودرو در ماه های آینده چگونه خواهد بود.

 ۲
هزار واحد 

 ۳۹
درصد 

 ۸
چک برگشتی 

سعید قنبری
تحلیلگر بازار خودرو

عبدالناصر همتی در حساب شخصی اش در شبکه ایکس از باز 
شدن گره پیچ در پیچ بازار خودرو خبر داد و نوشت: »گره واردات 
خودرو را با تدبیر رئیس محترم جمهور در جلسه ستاد اقتصادی 

دولت باز کردیم.«
محمدرضا فرزین نیــز از تصمیم جدید دولت و بانک مرکزی 
بــرای تأمین اعتبــار واردات خودرو خبــر داد و اعلام کرد: یک 
میلیارد دلار بــرای واردات خودرو اختصــاص دادیم. رئیس کل 
بانک مرکزی با تأکید بر اینکه »این یک سیاست مستمر است و 
تا پایان سال ادامه خواهیم داد« گفت: تخصیص ارز برای واردات 
خودرو در سال آینده نیز ادامه خواهد یافت. وزیر امور اقتصادی و 
دارایی همچنین نوشت:»همه بدانند اجازه انحصار در هیچ حوزه و 

صنعتی را نمی دهیم. همه صنایع باید با رقیب 
خارجی خود رقابت کنند. منافع ملت ایران در 
رقابت است.« اظهارات وزیر امور اقتصادی 
و دارایی نشــان می دهد که دولت دست کم به 
صورت ظاهری به دنبال حل مشکلاتی است 
که مانع واردات خودرو می شــود.پیش از این 
مقامات دولت سیزدهم، پاسخ روشنی درباره 
واردت خــودرو نمی دادنــد و مخالفت ها به 
ســازمان های مختلف نســبت داده می شد.  
اما اکنــون وزیر اقتصاد دولــت چهاردهم به 
صراحــت گفته که گره واردات بــه تامین ارز 

مرتبط است.
عباس علی آبادی وزیــر صنعت، معدن و 

تجارت در دولت ســیزدهم بارها گفته بود که دولت مشــکلی در 
تامین ارز ندارد و رئیس ســازمات توسعه تجارت دولت سیزدهم 
نیز گفتــه بود »ارز به میزان کافی قابل تامین و تخصیص اســت 
و چنانچه مشــکلی هم وجود داشته باشد از سوی وزارت صمت 
نیست و مرتبط با خود شرکت هاست«. اکنون وزیر اقتصاد دولت 
چهاردهم با وعده تامین ارز ورود خارجی ها از باز شدن گره در هم 
تنیده واردات خبر داده و رییس کل بانک مرکزی نیز از تخصیص 
یک میلیارد دلار بــرای واردات. طبق آخرین آمار گمرک که روز 
گذشــته منتشر شد ۲۰  هزار خودرو به ارزش ۳۹۰  میلیون دلار تا 
۲۴  شهریور امسال وارد کشــور شده است. هر چند هنوز اعلام 
نشده که تخصیص یک میلیارد دلار به واردات خودرو در چه بازه 
زمانی انجام خواهد شد اما مشــخص است که دولت چهاردهم 
برای ســاماندهی بازار خودرو، واردات را به طور جدی در دستور 

کار قرار داده است.
به نظر می رســد، دولت چهاردهم سیاســت های متفاوتی از 
دولت سیزدهم در پیش گرفته است. از جمله اینکه ترجیح دولت 
قبــل این بود که به مونتاژ خــودرو، ارز تحصیص دهد تا واردات 
اما دولت چهاردهم ترجیح می دهد به واردات ارز تخصیص دهد. 
تحلیلگــران معتقدند، تخصیص یک میلیــارد دلار ارز برای 
واردات خودرو ســوپرایز دولت چهاردهم بــرای بازار خودرو در 
ســال جاری اســت؛ موضوعی که رییس کل بانک مرکزی به آن 
اشــاره کرد و از مشــخص شــدن ارز تخصیص یافته برای ورود 
محصولات برندهای جهانی خودروساز در سال جاری خبر داد. 
تصویب تخصیص یک میلیارد دلار ارز برای واردات خودرو برای 
سال جاری در حالی هدف گذاری شده که جدیدترین آمار منتشر 
شده توســط گمرک از اختصاص ۳۹۰ میلیون دلار ارز به واردات 
خودرو تا ۲۴ شهریور امسال حکایت دارد. به گزارش اقتصادنیوز،  

آن طــور که گمرک اعلام کرده با ایــن مبلغ حول و حوش ۲۰ هزار 
دستگاه خودرو وارد شده اســت. بنابراین چنانچه دولت تا پایان 
سال جاری به هدف گذاری خود برای تخصیص یک میلیارد دلار 
ارز برای واردات خودرو وفادار بماند شاهد خواهیم بود که حدود 
۶۱۰ میلیون دلار دیگر ارز در اختیار شــرکت های واردکننده قرار 
خواهــد گرفت. به گزارش اقتصادنیــوز،  آن طور که گمرک اعلام 
کرده با این مبلغ حول و حوش ۲۰ هزار دستگاه خودرو وارد شده 
است. بنابراین چنانچه دولت تا پایان سال جاری به هدف گذاری 
خــود برای تخصیص یک میلیــارد دلار ارز برای واردات خودرو 
وفادار بماند شاهد خواهیم بود که حدود ۶۱۰ میلیون دلار دیگر ارز 
در اختیار شرکت های واردکننده قرار خواهد گرفت. چنانچه این 
اتفاق نهایی شــود با توجه به سقف قیمت در نظر گرفته شده برای 
ورود خودرو به کشور بیش از ۳۰ هزار دستگاه خودرو به بازار وارد 
خواهد شد. دولت چهاردهم در حالی تخصیص یک میلیارد دلار 
برای واردات خودرو را در برنامه دارد که پیش تر و در زمان تصویب 

آیین نامــه اجرایی واردات خودرو در دولت ســیزدهم  همین مبلغ 
برای واردات خودرو طی یک سال در نظر گرفته شد. اما خروجی 
ارز تخصیــص یافتــه در بازه یک و ســال ونیم بعد از آزاد شــدن 
واردات خودرو در دولت ســیزدهم حدود ۲۲۵ میلیون دلار بود. 
به عبارت دیگر دولت ســیزدهم حدود ۲۲ درصد از هدف گذاری 
خود برای تامین ارز واردات خودرو را تا پایان ۱۴۰۲ عملیاتی کرد. 
اما برخی بررســی ها از ارز اختصاص یافته به واردات خودرو در 
ســال جاری تا حوالی نیمــه اول ۱۴۰۳ حدود ۳۹۰ میلیون تومان 
اعلام شده است. بنابراین شاهد هستیم حدود ۳۹ درصد ارز برای 
ورود محصولات برندهای جهانی خودروســاز اختصاص یافته 
و دولت چهاردهم در نیمــه دوم باید حدود ۶۰ درصد باقی مانده 
از هدف گذاری خود برای تامیــن ارز واردات خودرو را عملیاتی 
کند. تیراژ واردات خودرو در ســال گذشته حول و حوش ۱۱ هزار 
دستگاه بود،  این در حالی است که امسال تا نزدیکی های پایان نیمه 
اول حدود ۲۰ هزار دســتگاه انــواع محصولات تولیدی برندهای 
بین المللی خودروســاز به صورت قطعی از گمرک ترخیص شده 
اســت. به عبارت دیگر شاهد رشــد حدود ۸۰ درصدی واردات 
خودرو در بازه زمانی مورد بررسی بودیم. رونمایی از ارز تخصیص 
یافته برای واردات خودرو در ســال جاری ســیگنال مهمی برای 
بازار خودرو است و می تواند این سیگنال روی قیمت های بازاری 
خودرو تاثیر گذاشــته و نمودار قیمت را پایین بکشد. به گزارش 
اقتصادنیوز، آنچه برای بازار خــودرو از اهمیت بالایی برخوردار 
اســت بحث تداوم واردات خودرو اســت، مســاله ای که به نظر 
می رســد دولت چهاردهم هم به آن وفادار است. به نظر می رسد 
صحبت های وزیــر اقتصاد و رییس کل بانــک مرکزی تا حدی 
خیال بازار خودرو را بابت ادامــه روند واردات خودرو حداقل تا 

پایان سال جاری راحت کرد.

 Wاثر انتظارات
انتظــارات تورمی، پیش بینی ذهنی افراد از نرخ تورم در آینده 
است. این موضوع نقشی اساسی در رفتار اقتصادی خانوارها، 
بنگاه ها و سیاست گذاران ایفا می کند. افراد بر اساس انتظارات 
تورمی خود، در مورد مصرف، پس انداز و ســرمایه گذاری خود 
تصمیم می گیرند. به عنوان مثال، اگر انتظار تورم بالایی داشــته 
باشند، ممکن اســت تمایل به مصرف بیشــتر در حال حاضر 
و ســرمایه گذاری کمتر داشــته باشــند. بانک های مرکزی از 
سیاست های پولی برای کنترل تورم استفاده می کنند. انتظارات 
تورمی در تعیین اثربخشی این سیاســت ها، نقش مهمی دارد. 
عــدم ثبات در انتظارات تورمی می تواند به بی ثباتی در اقتصاد و 

نوسانات شدید در قیمت ها و نرخ های سود منجر شود.
افراد اغلب انتظارات تورمی خود را بر اســاس نرخ تورم 
در گذشته شکل می دهند. وضعیت فعلی اقتصاد مانند نرخ 
بیکاری، نرخ رشد و سیاست های مالی می تواند بر انتظارات 
تورمــی تاثیر بگذارد. اظهــارات مقامات 
دولتی، تحلیلگران اقتصادی و رســانه ها 
می تواننــد بر انتظارات تورمــی مردم تاثیر 

بگذارند.
کاهــش انتظــارات تورمــی می تواند به 
کاهش تقاضــا و در نهایت افــت قیمت ها 
منجر شــود. شــاید در مکالمه های روزمره 
خود متوجه شده باشید که انتظارات تورمی 
در مردم ایران همواره در حال افزایش است. 
اما در کمال تعجب اگر به سراغ فعالان بازار 
خودرو بروید از آنها می شنوید که انتظارات 
تورمی در بازار خودرو نزدیک به یک ســال 
اســت که رو به کاهش اســت. شاید کلید 
اصلی این کاهش انتظارات تورمی در واردات و اخبار مربوط به 
آن باشــد. هنوز بعد از گذشت بیش از یک سال از مطرح شدن 
این ایده، برخی از مردم انتظار شروع واردات خودروهای دست 
دوم را می کشــند و  فکر می کنند که به زودی خودروهای چهار 
یا پنج  میلیاردی قدیمی بازار با قیمتی حدود یک میلیارد به بازار 
ایران می رسند. حتی اگر چنین رویاپردازی هایی نکنند هم منتظر 
ورود بیشــتر خودروهای وارداتی با همیــن قیمت های گزاف 
در دولت جدید هســتند. در چنین شــرایطی که عمده مردم در 
عمل نشان می دهند که آینده قرار است شیرین تر از حال باشد، 
انتظــارات تورمی رو به کاهش رفته و قیمت نیز گوش به فرمان 

او حرکت می کند. 
اما باید توجه کرد که هنوز بــرای قاطعانه صحبت کردن در 
مورد تداوم این روند کاهشی قیمت خودرو زود است. بسیاری 
از کارشناســان معتقدند عوامل مقطعی مانند کاهش نرخ ارز یا 
کاهــش انتظارات تورمی، نقش اصلی را در افت اخیر قیمت ها 
داشــته اند و ممکن است با تغییر این شــرایط، قیمت ها دوباره 
افزایش یابند. بســیاری از فعالان بازار، زمان تغییر این اوضاع 
را انتخابات پیش روی ایالات متحــده آمریکا می دانند. جدای 
از آن در صورتی که مردم متوجه شــوند دولت جدید قرار نیست 
در حجم یا شــیوه واردات تغییری ایجاد کند هم شاهد واکنش 
بازار خواهیم بود. گذشــته از آن همان طور که در ابتدای مطلب 
به آن اشــاره شد، بازار خودرو به شدت متاثر از بازار ارز است. 
شاید واردات بهتر شود، عرضه بیشتر شود و در کل اوضاع بازار 
خودرو خــوب پیش رود اما به محض اینکه عاملی قیمت دلار 
را تکان دهد، بازار خودرو هم پشــت سر آن به حرکت می افتد. 
برخی کارشناســان معتقدند، ایران کشوری اســتثنایی از نظر 

مساله خودرو است و احتمالًا استثنایی باقی خواهد ماند.

یک میلیارد دلار اعتبار برای واردات خودرو اختصاص یافت

آزادسازی واردات خودرو

سعید خوش بین
خبرنگار سازندگی
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همراه اول به مناسبت آغاز هفته وحدت و ولادت حضرت 
رسول اکرم)ص( بسته های ترکیبی ویژه ای را معرفی کرد.

به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات ســیار 
ایران، همراه اول به مناســبت آغــاز هفته وحدت که پیام آور 
میلاد پیامبر اکرم)ص( اســت و ســهیم شدن در این جشن 
بزرگ، بســته های ویژه ای برای تمامی مشــترکان دائمی، 

اعتباری و انارستانی خود تدارک دیده است.
بنابراین تمامی مشــترکان دائمی و اعتبــاری همراه اول 
می توانند از ۲۵ تا ۳۱ شــهریورماه ۱۴۰۳ که مصادف است 
با »هفته وحدت« بســته ترکیبی مکالمــه و اینترنت خود را 

با شــماره گیری »ستاره ۱۰۰ ســتاره ۶ مربع« یا »ستاره یک 
مربع« دریافت کنند. بسته ترکیبی مشترکان دائمی و اعتباری 

شامل »۷ گیگابایت اینترنت و ۷ ساعت مکالمه درون شبکه 
و با تلفن ثابت« است که اعتبار آن ۷ روزه است و با تخفیف 

ویژه به قیمت ۲۷۷۰۰ تومان عرضه می شود.
همچنین بســته ویژه مشــترکان انارســتان هــم دارای 
مشخصات یکســانی با مشترکان دائمی و اعتباری است که 

به قیمت ۱۷۷۰۰ عرضه می شود.
این بســته تشویقی ویژه برای تبریک هفته وحدت که به 
فاصله میان ۱۲ ربیع الاول تا ۱۷ ربیع الاول گفته می شــود و 
مــراد از آن تقریب مذاهب اسلامی به یکدیگر اســت، ارائه 

شده است.

معرفی بسته های ویژه همراه اول به  مناسبت هفته وحدت

گروه اجتماعی: رئیس دانشــگاه تهران از صدور نامه ای به معاون 
دانشــگاه تهران و رئیس ســازمان خدمات دانشجویی برای تشکیل 
کمیته ای به منظور بررســی مجدد تمام پرونده های دانشجویی در سه 
ســال اخیر و احکام انضباطی صادر شــده، خبر داد و گفت که هیچ 
دانشــجوی اخراجی در دانشگاه تهران نداریم.  همچنین در خبر آمده 
که  » پیرو دســتور رئیس جمهور مبنی بر رســیدگی مجدد پرونده های 
انضباطی دانشجویان، کمیته ای جهت تجدیدنظر در احکام انضباطی 
صادر شده برای معدود دانشــجویان تشکیل شده است. این امکان 
فراهم می شود تا با حضور دانشجویان مذکور و طبق ضوابط مربوطه 
توأم با اصل رأفت اسلامی نســبت به بررســی مجدد پرونده ها، اقدام 
لازم صورت گیرد. رئیس سازمان خدمات دانشجویی دانشگاه تهران 
هم  طی یک هفتــه آینده، گزارش نهایی را ارائــه می کند«. چند روز 
پیش حســین سیمایی صراف، وزیر علوم اعلام کرده که در کارگروهی 
با حضور قوه قضائیه قرار است، پرونده اساتید و دانشجویان اخراجی 

دوباره مطرح شود.
پیش از این اظهارات،  عارف، معــاون اول رئیس جمهور به وزیر 
علوم دستور داده بود که در این رابطه باید جلساتی برگزار یا کارگروهی 
تشکیل و این مساله بسته شــود. او گفته بود:  »باید مشخص شود، 
برخوردی که با دانشــجویان شــده چند درصد براساس ضوابط بوده 
که باید توجیه شوند و مشکل شــان حل شود. همچنین اگر برخورد 

سلیقه ای با دانشجویان صورت گرفته، مساله شان باید حل شود«.
دســتور عارف در پی آن بود که مسعود پزشکیان، رئیس جمهور، 
هشتم شهریور در یک سخنرانی خواستار بازگشت تمام دانشجویان 
و اســاتید معترض اخراج شده از دانشگاه ها شد. پزشکیان از وزرای 
مربوطه خواست: »همه اساتیدی که به هر طریقی دانشگاه لغو قرارداد 
کرده یا اخراج کرده است را بازنگری کنند و دانشجویان را برگردانند«.
پس از اعتراضات مردمی و دانشگاهیان به دنبال جان باختن مهسا 
امینی، تعداد استادان و دانشــجویان اخراجی افزایش یافت. وزارت 
علوم در این  باره اظهارنظر روشــنی نداشت و مسئولیت را به رؤسای 
دانشگاه ها ســپرد. از شهریور ۱۴۰۱ صدها اســتاد دانشگاه به دلیل 
حمایت از دانشجویان اخراجی و اعتراضات مردمی با اخراج، تعلیق، 

قطع حقوق و حتی بازداشت مواجه شدند.
ازجمله اساتید اخراج شــده دانشگاه می توان به آرش رئیسی نژاد، 
فرزان ســجودی، محســن برهانی، صادق زیباکلام، علی سرزعیم، 
رضا امیدی، حسین مصباحیان، حسین سراج زاده امیر مازیار، حسن 
باقری نیا و علی شــریفی زارچی اشــاره کرد. محمد فاضلی، استاد 
جامعه شناسی دانشگاه شهید بهشــتی، اولین استاد اخراجی دولت 

سیزدهم بود که در ۱۵ شهریور ۱۴۰۰ اخراج شد.
آرش اباذری، استاد فلسفه علم دانشگاه شریف، دومین استاد بود 
کــه در بهمن ۱۴۰۰ از تدریس محروم شــد. اباذری که دانش آموخته 
دانشــگاه جان هاپکینز است الان در دانشگاه اموری آمریکا مشغول 

به پژوهش و تدریس شده است. مسئولان وزارت علوم تا پایان دولت 
سیزدهم ادعا می کردند، اخراج ها به دلیل رکود علمی است اما شواهد 
و احکام نشان دهنده تخلفات و تعجیل در حذف استادان مستقل بود.
در این مدت شــریفی زارچی،  اســتاد دانشگاه شریف از بازگشت 
خود به دانشــگاه شــریف خبر داد.  وزیر علوم روز پیش از مراســم 
معارفه اش در توضیح رویه ای کــه در پیش خواهد گرفت، گفته بود: 
»پیشرفت کشور در گروی پیشرفت علم است چون تا عالمان در صدر 

ننشینند و احترام نشــوند، آن پیشرفت صورت نمی گیرد. اولویت من 
این است که نشاط، امید، احترام و کرامت انسان را برگردانم«.

 Wفشار به وزیر علوم؟
خبر بررسی مجدد پرونده ها درحالی مطرح شد که چند روز قبل 
خبر برکنار شــدن رئیس دانشگاه تهران رسانه ای شد. خبری که عمر 
کوتاهی داشــت تا بلافاصله تکذیب شــود، همین تکذیب سبب شد 
گروهی درباره فشــار به وزارت علوم برای تغییر ندادن رئیس دانشگاه 
تهران گمانه زنی کنند. آن طورکه به  نظر می رسد حسین سیمایی صراف، 
وزیر علوم، عجله زیادی برای تغییر رؤســای دانشگاه ندارد. او چند 
روز قبل گفت که »عجله ای برای تغییــر نداریم؛ در ۶  ماهه اول کار 
دولت قبل ۸۰ رئیس دانشگاه و پژوهشگاه تغییر کرده بود ولی من الان 
هیچ برآوردی ندارم که چه تعداد و با چه سرعتی تغییر کنند. ما بنا را 
بر همکاری گذاشته ایم اگر از یک جایی عملکردی گزارش یا شکایت 
شود و به دستمان برسد، آن  وقت مجبوریم اقدام کنیم و البته اقدام ما 
اقدام روش مندی خواهد بود. اقدام  ما براســاس یک یا دو اعتراض 
نخواهد بود، هیات هایی را اعزام می کنیم خیلی بی طرف و کارشناس 
از داخل دانشگاه تحقیق می کنیم و گزارش می دهند، گزارش ارزیابی 
می شــود با حوصله رسیدگی می شود اما تکرار می کنم صرف انتصاب 
در گذشته دلیل بر تغییر نخواهد بود«. چند روز قبل که خبر ریاست 
ناصر سلطانی بر دانشــگاه تهران تکذیب شد، پرسش های زیادی به 

وجود آمد، پرسش هایی از این دســت که آیا وزارت علوم برای تغییر 
ندادن رؤسای دانشگاه ها به ویژه دانشــگاه تهران تحت فشار است؟ 
محمد مهاجری، فعال سیاســی اجتماعی اصولگــرا در این  باره در 
حساب توئیتری خود نوشت: »این خبر درست است که فشار سنگینی 
به وزیر علوم وارد می آید که رؤســای پایدارچی دانشــگاه ها عوض 
نشــوند؟ از ۱۴۹۵ سال قبل که اولین دانشــگاه ایرانی)جندی شاپور( 
در ایران تاســیس شده تاکنون رئیس دانشــگاهی به ناکارآمدی آقای 
مقیمی، رئیس فعلی دانشــگاه تهران نداشــته ایم. برای ابقای او هم 
فشار می آورند؟« همزمان اما کارن ابری نیا، دبیر کانون صنفی استادان 
دانشگاه تاکید کرده که باید رؤسای دانشگاه ها تغییر کنند. او گفته که 
»با کسانی که خودشان مشکلاتی به وجود آوردند، نمی توانیم مشکلی 
را حل کنیم، باید با افراد جدید که نگاه جدیدی داشته باشند و موافق 
نظر رئیس جمهور باشند این مشکلات حل شود. خوشبختانه در روز 
معارفه وزیر علوم، رئیس جمهور خیلی صریح و روشــن گفتند همه 
دانشجوها و استادانی که اخراج شدند باید به دانشگاه برگردند، وقتی 
نفر دوم کشور و نفر اول اجرایی کشور چنین حرفی را می زند باید اجرا 
کنند. همین کسانی که مســئول اخراج استادان از دانشگاه هستند یا 
برای آنها محدودیت ایجاد کردند که نمی توانند این ماجرا را تغییر دهند 
چون آنها با اعتقادشــان این مشکلات را برای استادان درست کردند 
امروز باید کسان دیگری جایگزین آنها شوند تا بتوانند مشکلاتی که 

برخی مدیران به وجود آورند را رفع کنند«.
او ادامه تاکید کرده که »تغییر در جهت اصلاح امور خوب  است، 
روحیه و نشــاط جدید ایجاد می کند، تغییر در یک دانشــگاه بزرگی 
مانند دانشــگاه تهران سبب می شود میان دانشــجویان و استادان و 
کارکنان و حتی در جامعه موج جدیدی از نشاط ایجاد شود، به طوری  
که همه احساس کنند، تغییر دارد می آید و اصلاح امور انجام خواهد 
شــد، چیزی  که از ســخنان رئیس جمهور هم برمی آید این است که 
مــا می خواهیم شــرایط بهتر ایجاد کنیم، شــرایط بهتر هــم با تغییر 
ایجاد می شود، اگر قرار باشــد همان تفکرات و برخوردهای قدیمی 
در دانشــگاه باقی بماند، همان جواب های قدیمی را به ما می دهد و 

مشکلات حل نخواهد شد«.
دبیر کانون صنفی اســتادان دانشــگاه می گوید: »دانشــگاه یک 
محیط علمی اســت، باید در آن تفکر حاکم باشــد، اینکه بخواهیم 
مســائل امنیتی را به دانشگاه حاکم کنیم و کارمند و استاد و دانشجو 
را تحت فشــار قرار دهیم، عملکرد صحیحی نیست و سبب می شود 
دانشگاه کارکرد اصلی خودش را از دست بدهد، محیط مناسب برای 
دانشگاه باید با آرامش عجین باشــد. برخی تغییرات در آستان سال 
تحصیلی ضرورت دارد، اگر در شــروع سال تحصیلی جدید مسائلی 
در دانشــگاه پیش بیاید و بعد با همان رویکرد گذشــته با آن برخورد 
شود همان بحران های گذشته را در دانشگاه و جامعه پیش می آورد و 

مسائل حل نشده، باقی می ماند«.

رئیس دانشگاه تهران خواستار بازنگری احکام کمیته انضباطی دانشجویان شد

پارادوکس رئیس دانشگاه تهران!

 

محســن برهانی، وکیــل دادگســتری کــه در روز ۱۷ تیرماه 
بازداشت شــده بود به مرخصی ســه روزه آمد. عنوان اتهامی 
محســن برهانی طبق آنچه موکل او اعلام کرده، نشر اکاذیب 
در ســال ۱۴۰۱ بود که به دلیل حوزوی بودن متهم، اتهام وی 
در دادگاه ویژه روحانیت بررســی شده است. بر همین اساس 
یک منبع موثق ضمن تایید مرخصی ســه روزه محسن برهانی 
گفت که این دومین مرخصی او در طول یک ماه گذشته است.

محمدرضا ظفرقندی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفــت: مهاجرت پزشــکان در هیچ کشــور و در هیچ زمانی 
صفر نبوده اســت. هدف ما این است که مهاجرت پرستاران و 
پزشکان را با ایجاد انگیزه، شرایط خوب کاری و امید اجتماعی 
کاهش دهیم. مطمئن هستم که این اقدام را در دولت چهاردهم 
می توانیم انجــام دهیم؛ اما امکان به صفر رســیدن مهاجرت 

پزشکان در هیچ کجای دنیا وجود ندارد.

همایــون نجف آبادی، عضو کمیســیون بهداشــت و درمان 
مجلس شورای اسلامی از مخالفت همگی اعضای کمیسیون 
متبوع خود برای حذف ارز ترجیحی تجهیزات پزشکی خبر داد 
و تاکید کرد که حذف ارز ترجیحی تجهیزات پزشکی نیازمند 
ایجاد زیرساخت های لازم است و معتقدیم تصمیم شتاب زده 
در این خصوص ســبب ایجاد شوک به جامعه می شود و همه 

باید از اتخاذ تصمیمات این چنینی به شدت پرهیز کنند.

مخالفت با حذف ارز ترجیحی کاهش مهاجرت کادر درمانمرخصی سه  روزه برهانی  

گزارش شهر

رویکرد هیدروپلیتیک افغانستان در حوضه های آبریز مشترک 
ایران و افغانســتان در مواجهه با رویکرد منفعلانه دیپلماسی آب 
ایران، امنیت آبی ایران را به مخاطره انداخته و به تدریج عرصه را 
تنگ تر می کند؛ پس از بند کمال خان روی هیرمند و ســد پاشدان 
روی هریرود، احداث سد بخش آباد روی فراه رود شرایطی را پدید 
خواهد آورد که بازگشــت به وضعیت اسفناک کنونی سیستان را 
آرزو کنیم. فراه رود به طول ۵۶۰ کیلومتر به عنوان یکی از مهم ترین 
سرشاخه های حوضه آبریز هیرمند، نقش مهمی در حیات تالاب 
هامون ســابوری دارد. ســد بخش  آباد ۸۱ متر ارتفاع دارد، تولید 
حــدود ۲۷ تا ۳۲ مگاوات برق یکی از اهداف این پروژه اســت. 
سد بخش آباد با ظرفیت حدود ۳/۱ میلیارد متر مکعب آب معادل 
۲۶ برابر ظرفیت ســد کمال خان طراحی شده است. این رود در 
طول سال ســیلاب هایی با حجم افزون بر ۵۰۰ میلیون مترمکعب 
را وارد تالاب هامون ســابوری بخش ایــران می کند. در صورت 
تکمیل  سد بخش آباد تقریباً ۷۵ درصد پیک آورده سالانه فراه رود 
در زمان ترسالی را به طور کامل مهار می کند بنابراین در سال های 
نرمال آبی یا خشکســالی هیچ آبی وارد تالاب هامون ســابوری 
بخش ایران نخواهد شد. پس از آبگیری بخش افغانستان تالاب 
هامون سابوری، آب به وسیله باد حدود ۲۰۰ هزار هکتار از اراضی 
تالاب و دشت سیستان را مرطوب سازی می کند که تاثیر زیادی بر 
مرطوب سازی کانون های بحرانی تالاب، افزایش پوشش گیاهی 
و کاهش گرد وغبــار دارد. در صورت عدم آبگیــری این تالاب، 
اراضی مذکور به محل برداشــت گرد وغبــار تبدیل خواهد کرد و 
از آنجایی که جهت باد از ســمت تالاب هامون ســابوری بخش 
افغانستان به سمت مناطق مســکونی سیستان است، غبار شور 
را از بالادست به ســمت مناطق مسکونی به حرکت درمی آورد و 
زیست در مناطق مسکونی را به  شــدت تحت تاثیر قرار می دهد 
و موجب از بین رفتن اراضی کشــاورزی و فجایع زیست محیطی 
دیگر خواهد شــد. از آنجایی که در معاهــده دلتا، حقابه ای برای 
فراه رود در نظر گرفته نشــده بنابراین دستگاه دیپلماسی در حوزه 
سیاسی و در حوزه گرد وغبار باید از ظرفیت قطعنامه ۴۸/۱۳، ۸ 
اکتبر ۲۰۲۱ شورای حقوق بشر سازمان ملل و قطعنامه ۲۶ جولای 
سال ۲۰۲۲ مجمع عمومی سازمان ملل مبنی بر قرارگیری حقوق 
زیست محیطی در دسته حقوق بشر همچنین محیط  زیست پاک، 
ســالم و پایدار را به عنوان یک حق بشــری به رسمیت شناخته و 
از کشــورهای عضو سازمان ملل متحد خواســته تا برای اعمال 
این حق با یکدیگر همکاری کنند. سدســازی های افغانســتان 
روی حوضه های آبریز مشترک غالباً با سرمایه گذاری کشورهای 
ثالث انجام شــده و این امر پس از روی کار آمدن گروه طالبان نیز 
تداوم داشته اســت. اکنون ترکیه، قطر و امارات در سازه های آبی 
افغانستان ســرمایه گذاری می کنند و بخشی از کمک های مالی 
آمریکا و کمک های حقوق بشــری ســازمان ملل نیز به ســمت 
احداث سدها ســوق داده می شــود؛ مادامی که براساس مصوبه 
مجمع عمومی ســازمان ملل، حقوق زیســت محیطی در دسته 
حقوق بشر قرار گرفته بنابراین آثار زیست محیطی سدسازی های 
افغانستان مصداق نقض حقوق بشــر است و می توان از ظرفیت 
قطعنامه های مذکور برای جلوگیری از سرمایه گذاری  کشورهای 
ثالث بهره برد. افغانستان کشــوری محصور در خشکی است و 
از میان ۶ کشــور همسایه با ۵ کشور مناقشه آبی دارد؛ سدسازی 
روی حوضه های آبریز هیرمند و هریرود، احداث کانال قوش تپه 
روی حوضه آبریز آمودریا و تلاش برای احداث سد روی رودخانه 
کابــل با اهداف اقتصادی و مهندســی اجتماعــی، امنیت آبی، 
غذایی و زیست محیطی کشورهای پیرامون افغانستان به جز چین 
را مخاطره انداخته اســت بنابراین باید تشکیل اجماع بین المللی 
علیه رویکــرد هیدروپلیتیک افغانســتان را در اولویت قرار داد. 
از آنجایی که مضاعف شــدن گرد وغبار از منشــأ تالاب هامون با 
احداث سد بخش آباد به جز منطقه سیستان بخش های زیادی از 
جغرافیای افغانستان و پاکستان را تحت تاثیر قرار می دهد بنابراین 
باید در وهله اول از ظرفیت دیپلماسی عمومی، مردم افغانستان را 
گاه کرد و در حوزه دیپلماسی  نسبت به پیامدهای زیست محیطی آ
گرد وغبار حاکمان پاکســتان را همراه کرد. بــرای تحقق این امر 
باید سازمان حفاظت محیط  زیست پژوهشی برای بررسی آثار و 
پیامدهای سد بخش آباد، بند کمال خان، سدسازی روی خاشرود 
و رود خوســپاس انجام دهد تا به عنوان یــک مرجع علمی برای 
جلب توجه نهادهای بین المللی و حقوق بشری به آن رجوع کرد. 
تداوم سدسازی های افغانستان و عدم تغییر فاز در حوزه دیپلماسی 
آب ایران چه در زمان احداث بند کمال خان، ســد پاشدان و سد 
بخش آباد که پیشــرفت فیزیکی بالایی دارد و شاید چندی بعد به 
بهره برداری برسد، نشان می دهد که وزارت نیرو به عنوان متولی  در 
حوزه دیپلماسی آب بسیار منفعل و ناموفق بوده است. باید بررسی 
کــرد که علت عدم توفیق ایران در حوزه دیپلماســی آب، تعارض 

منافع است یا ضعف کار کارشناسی؟

 تکمی سد بخش آباد ل
 پایان سیستان را رقم می زند
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ادامه یک شنبه 17 تیر 
درگیرى هاى خونین در شمال انگلستان 
 در شمال انگلســتان، درگیری های خونین 
بین آســیاتبارها و نژادپرستان انگلیس در شهر 
برادفــورد، ]واقــع در غرب یورکشــایر[ روی 
داده که صدها نفر مجروح و مصدوم شــده اند؛ 
ازجمله ۱۲۰ پلیس و مغازه ها و اتومبیل ها و... 
آســیب دیده اســت. این چهارمیــن حادثه از 
ایــن نوع در ماه های اخیر اســت. در آلمان هم 
این گونه حوادث زیاد است و در آمریکا نیز زیاد 
شدن مهاجران آسیایی و نیاز غربی ها به نیروی 
 کار آنها، قضیه را جدی  کرده اســت. توفان در 
استراسبورگ فرانسه و فیلیپین در شرق، تلفات 

زیادی داشته است.

دوشنبه 18 تیر 
مشورت روحانى براى سفر به قفقاز

پروفســور حاجی اف، وزیر سابق نفت و گاز 
و صنایع روســیه و از دانشــمندان بنام روســیه 
آمد. به ســؤالات من در مورد وضع نفت و گاز 
روسیه جواب داد و گفت، اکنون روسیه سالانه 
۳۰۰ میلیون تُن نفت خــام تولید می کند که ۲۰۰ 
میلیون تُن آن، مصرف داخلی اســت و گفت ۸۰ 
درصد صنایع نفت روسیه- از مخزن تا مصرف- 
به بخش خصوصی واگذار شده است. در مورد 
گاز، نتوانست آمار دقیقی بدهد و گفت  که منابع 
گاز اثبات  شده روســیه برای ۱۵ سال، با سطح 
مصرف  کنونی،کافی است.گفتم،گاز کشف  شده 
ایران، برای صدها سال  کافی است و بعید است 
 که  کشــور روسیه، ســطح مصرف را به گونه ای 
تنظیم کند که ۱۵ ســال دیگر تمام شود؛ بنا شد 

اطلاعات دقیقی بفرستند. 
خودش اهل چچن است و گفت، بزرگ ترین 
مرکز تحقیقات گاز و نفت که در کوزوو است در 
جنگ آســیب  دیده و اکنون پرسنل آن از چهار 
هزار نفر به ۱۵۰ نفر تقلیل یافته اســت. پیشنهاد 
کرد، مرکز تحقیقات ســطح بالایی برای جهان 
اسلام به کمک ایران، تأسیس شود و او و جمعی 
از دانشمندان روسی، آماده همکاری هستند و نیز 
مرکز مالــی و اقتصادی برای حضور در جاهای 

مهم بین الملل اسلامی داشته باشیم.  
آقایان ]امیــر[ تهرانی، ]معــاون پارلمانی[ 
و موحد از وزارت اطلاعــات آمدند و فیلمی از 
تعقیب و بازداشــت یک تیم منافق  که به چهار 
نقطه در تهــران، خمپاره پرتاب  کرده بودند، ارائه 
دادند. آقای تهرانی گفت از خانواده ]داریوش[ 
فروهــر، ]دبیــرکل حــزب ملت ایــران [ برای 
زنجیره ای[،  ]قتل هــای  پرونــده  اعدامی های 
رضایت گرفته اند ولی جریانــی در خود وزارت 

اطلاعات،کارشکنی می کند.
عصــر دکتــر ]حســن[ روحانــی، ]دبیر 
شــورای عالی امنیت ملی[ آمد. برای ســفر به 
قفقاز مشورت  کرد و گفت، شورای عالی امنیت 
ملی، مصوبه ای در مورد شــرایط رفع حصر از 
آیت الله منتظری  گذرانده که از ســوی رهبری 
پذیرفته نشــده اســت. در مورد اوضاع جاری 
کشور و راهکار حل مشــکلات، مذاکره شد. 
گفت، شیخ شارجه پیامی داده که حاضر است 
با گرفتــن امتیازاتی در جزیره ابوموســی برای 
اهالی شارجه که آنجا هستند، توافق نامه با ایران 
امضا کند و اکنون تحت بررسی است؛ با توجه 
به اینکه قبلًا اعلام شــده  که در اختیار ابوظبی 
اســت، گفت، یک نفــر از مدیــران ]وزارت[ 

اطلاعات به خارج فرار کرده است.

086 افراط در اختلاف  
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تقویم

روز ۱۵ ســپتامبر برابر با ۲۴ 
شــهریور در ســال ۲۰۰۷ از 
سوی مجمع عمومی سازمان 
ملل روز جهانی دموکراســی 
نام گذاری شــده اســت تا در 
نهایــت منجــر بــه افزایش 

گاهی مردم درباره مردم ســالاری شــود. هدف از این  آ
نام گذاری، ترویج و حمایت از اصول دموکراســی است 
و از تمام کشــورها و ســازمان های عضو دعوت شده 
اســت تا با بزرگداشــت این روز به نحوی شایســته به 
گاهی عمومی نســبت بــه این موضوع کمک  افزایش آ
نمایند. مردم ســالاری یک روش حکومتی است برای 
مدیریــت کم خطا بر مــردم حق مدار کــه در آن فرد یا 
گروهی خاص حکومت نمی کنند بلکه مردم حکومت 
می کننــد. گونه های مختلفی از دموکراســی در جهان 
وجود دارد و در جامعه بین الملل نیز شاهد چند گانگی 
دموکراســی هســتیم. تفاوت های بنیادینی میان انواع 
گوناگون دموکراسی وجود دارد و البته بعضی از جوامع 
هم بر این اساس، قدرت بیشتری در اختیار شهروندان 
قرار می دهنــد. اگر در یک دموکراســی، قانون گذاریِ 
دقیق برای جلوگیری از تقسیم نامتعادل قدرتِ سیاسی 
صورت نگیرد، یک شاخه نظام حاکم ممکن است بتواند 
قدرت و امکانات زیادی را در اختیار گرفته و در نتیجه 
به آن نظام دموکراتیک لطمه بزند. در ایران بعد از انقلاب 
همواره صحبت از برقراری مردم ســالاری دینی اســت 
چراکه دولتمردان معتقدند بر اساس رای مردم انتخاب 
شــده است. هر ســاله فعالیت های فراوانی در این روز 
در تمام دنیا جهت ترویج راه و رســم  دموکراسی انجام 
می شود. سازمان ملل متحد تلاش می کند با تعیین این 
روز به اهداف عالی توسعه حقوق بشر و صلح برای همه 
جهانیان برسد؛ اینکه تمام انسان ها چه در بزرگ ترین و 
پیشــرفته ترین جوامع و چه در جوامع کوچک و جهان 
سومی از حقوق خود اطلاع داشته باشند و برای تحقق 
آن قدم بردارند. راینهولد نیبور، سیاست شناس و متفکر 
آمریکایی درباره  دموکراســی می گوید: »استعداد آدمی 
برای رسیدن به عدالت، دموکراسی را ممکن اما گرایش 
آدمی به بی عدالتی، دموکراســی را ضروری می سازد«. 
دموکراســی از نظر لغوی به معنی »حکومت مردم« و 
در واقــع الگویی برای آیین کشــورداری و نوع ویژه ای 
از ســازماندهی حکومت اســت. جاذبه  دموکراســی 
در جهان ما به گونه ای اســت که امــروزه حتی بدترین 
حکومت های اقتدارگرا و خودکامه نیز خود را رژیم های 
»غیردموکراتیک« نمی خوانند اما شــمار زیادی نیز از 
دموکراسی نومید و سرخورده اند و این یعنی دموکراسی 
هنوز تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله زیادی دارد. تحق 
مردم ســالاری این طور نیســت که یک بار تحقق یابد و 
برای همیشه ماندگار بماند چراکه همواره امکان حضور 
حکومت هــای خودکامه، اقتدارگــرا و تمامیت خواه بر 
جوامع وجود دارد و حتی ممکن اســت، جامعه ای که 
به دموکراسی رسیده دوباره به عقب برگردد. دموکراسی 
تنها زمانی رخ می دهند از سوی مردم به درستی فهمیده 
و مطالبه شود و حتی مرزهای آن تعیین شود. در نهایت 
هم نظام دموکراتیک بدون تحقق آزادی های فردی ایجاد 
نمی شود و در واقع آزادی های فردی ضامن دموکراسی  
اســت اگرچــه بســیاری آن را قبول ندارنــد. در حال 
حاضــر در تمام نقاط جهان مردم با بحران دموکراســی 
مواجه هســتند و برای همین پرداختن به این مفهوم در 
میان مــردم و دولت ها و در واقع تمرین دموکراســی از 
کوچک ترین مسایل فردی و اجتماعی تا مسایلی فراتر 
از آن، ضرورتی انکارناپذیر در جهان اســت. نگاهی به 
تاریخچه جهان نیز بر این نکته تاکید می کند به طوری که 
پس از فروپاشی امپراتوری های روسیه، آلمان، اتریش و 
عثمانی تا پایان جنگ جهانی اول جهان شاهد ۳۰ نظام 
دموکراتیک بود ولی به دنبال پیروزی فاشیسم در ایتالیا، 
بازگشــت به گذشته اتفاق افتاد و تمام آنچه کاشته شده 
بود به یغما رفت و نظام های نوپای دموکراتیک در برابر 
ایدئولوژی های توتالیتر عقب نشینی کردند به طوری که 
تعــداد نظام های دموکراتیک جهــان از ۳۰ به ۱۲ مورد 

کاهش یافت.

 روزی برای تمرین  مردم سالاری
به مناسبت روز جهانی دموکراسی 

همزمان با هشــتادمین ســالگرد تاســیس 
ســفارت ایــران در چین، مســعود پزشــکیان، 
رئیس جمهور ایران در نخســتین نشست خبری 
خود با خبرنگاران به شراکت استراتژیک با چین 
تاکید کرد. ســازندگی به ایــن بهانه به تاریخچه 
روابط ایران و چین پرداخته اســت؛ روابطی که 
از ابتدای تاســیس سفارتخانه،  مسیر تاریخی پر 
از فراز و نشــیب را طی کرده است اگرچه روابط 
ایــن دو کشــور از قرن ها پیش وجود داشــته و 
سابقه آن به عهد ساسانیان می رسد اما مذاکرات 
رسمی میان دولت های ایران و چین پس از گذر 
از ســردی پیش از انقلاب در دهه های اخیر گرم 
شــد. این روند تا جایی پیش رفــت که در دهه 
اخیر، برخی قراردادها با این کشور نیز مورد نقد 

افکار عمومی ایران قرار گرفت.

 W شکل گیری روابط رسمی در دنیای جدید
در دورانــی که ایران و چیــن درگیر انقلاب 
بورژوازی  دموکراتیک  انقلاب  و  مشــروطیت 
بودنــد، مردم این دو کشــور با الهــام از روند 
تحــولات زندگی اجتماعــی یکدیگر را تحت 
نظر داشتند بنابراین همزمان با لرزاندن پایه های 
حکومت قاجار توســط مشــروطه خواهان در 
ایــران، دودمان سلســله چینگ نیــز در چین 
سرنگون شد. نخســتین قرارداد دوستی میان 
این دو کشــور نیز در ســال ۱۲۹۹ در رم ایتالیا 
به امضا رســید، زمانی که ســردمداران کشور 
چیــن در اجلاس صلح پاریس مــورد تحقیر 
قدرت هــای غربی قرار گرفتــه بودند. قرار بر 
این شــد که ســفیر، وزیرمختار و کاردار ایران 
در چین مستقر شوند و ســفیر، وزیر مختار و 
کاردار چیــن در ایران اما این قــرارداد به دلیل 
مشــکلات داخلی دو کشور، فرصت اجرا پیدا 
نکرد. بعد از گذشــت بیــش از دو دهه در ۲۷ 
شهریور ۱۳۲۳ )سپتامبر سال ۱۹۴۵( نخستین 
سفارت ایران در شهر چونگ  چینگ، پایتخت 
موقت چین دایر شد تا شرایط ارتباط دو کشور 
هم پیمان تسهیل شــود. جنگ جهانی دوم که 
پایان یافت، پایتخت چین به شــهر نانجینگ 
انتقال پیدا کرد، سیدعلی  نصر، وزیرمختار ایران 
هم به عنوان سفیر ایران معرفی شد، به این شهر 
رفت و تا حدود ۴ ســال دیگر که نانجینگ به 
دست نیروهای کمونیســت آزاد شد، در شهر 
نانجینگ ماند. با وجود ایجاد سفارت ایران در 
کشور چین اما هنوز فعالیت و مبادله فرهنگی 
میان دو کشــور ایجاد نشــده بود و این روند با 
سیر اتفاقاتی که در ســال های پس از تاسیس  
جمهوری خلق چین در سال ۱۹۴۹ و هم پیمان 
شــدن چین با شــوروی هم ادامه پیــدا کرد به 
ویژه پس از آغــاز جنگ میان چین و آمریکا. 
در نیمه قرن بیســتم روابط چیــن و آمریکا در 

لباس دشمنی و اختلاف بود بنابراین سوء تفاهم 
ایــران و چین هم پر رنگ شــده بود و برقراری 
ارتباط را ســخت می کرد. آمریکا در آن زمان 
برای جلوگیری از احیای چین در سازمان ملل 
متحد تلاش می کرد و ایران هم از این سیاست 
دفاع می کرد بنابراین ارتباط ایران و چین تا دو 
دهه به همین دلایل با مشکل مواجه بود و بازار 
داد و ستد میان دو کشور هم تقریبا کساد بود. 
کشور چین در اواخر این قرن گرفتار »انقلاب 
بــزرگ فرهنگی« بود و در سیاســت خارجی 
نیــز رقابت در دو جبهه شــوروی و آمریکا در 
جنگ ویتنام را در دســتور کار داشت بنابراین 
گشایشی در روابط این دو کشور ایجاد نشد تا 
زمانی که آمریکا به این کشور چراغ سبز نشان 
داد. با صدور اجازه تجــارت بین ایران و چین 
توســط شــورای وزیران ایران در سال ۱۳۴۵ 
راهی برای ایجاد روابط ایجاد شــد و شــاه در 
نیز اعلام کرد که حامی پذیرش جمهوری خلق 
چین در سازمان ملل متحد است اما به رسمیت 
شناختن این کشور از سوی ایران تا سال ۱۳۵۰ 
زمان برد. روابط در دنیا وارد فاز جدیدی شده 
بود و اشــرف و فاطمه پهلوی، خواهران شاه از 
ســوی حکومت محمدرضا پهلوی به فاصله 
یک سال به چین رفتند تا مقدمات ایجاد روابط 
سازنده ایجاد شود و روابط سیاسی و مذاکرات 
با پادرمیانی پاکســتان در اسلام آباد آغاز شد و 
این مذاکرات به علت همزمانی با موج انقلابی 

در ایران در سال ۱۹۷۸ فرصتی نیافت. 

 Wتحول در ارتباط ایران و چین
همزمــان با انقلاب اسلامی در ایران، کشــور 
چین سیاست اصلاحات را در پیش گرفت بنابراین 
به روابط سیاســی با آمریکا روی خوش نشــان 
داده شد و اگرچه به نظر می رسید، روابط ایران و 
چین روند بهتری را طی کند اما به دلیل سیاست 
استقلال در ایران باز هم روابط سیاسی دو کشور 
شانس زیادی پیدا نکرد. این روند تا زمان جنگ 
ادامه یافت اما دولتمردان کشور چین در این جنگ 
اعلام بی طرفی کردند بنابراین با ایجاد دیدگاه های 
مشــترک میان دو کشــور، آجرهای دیوار قطع 
رابطــه به آرامی از میان برداشــته شــد. حمایت 
ایران در مســاله تایوان از چیــن و مقاومت چین 
در مجامع بین المللــی در برابر تحریم ها و صدور 
قطع نامه  ها علیه ایران، شــرایط را برای همکاری 
میان دو کشــور بیشــتر مهیا کرد. ســال ۱۳۶۲ 
دیگر مقدمات احیــای قراردادی که در حکومت 
پهلوی میان دو کشــور به امضا رسید، آماده شده 
بود بنابراین علی اکبر ولایتــی، وزیر امور  خارجه 
وقت بــرای امضای قرارداد به پکــن رفت و این 
قرارداد در پایان ســال ۱۳۶۳ با تصویب مجلس 
به رسمیت شناخته شد. ولی الله حامی کلوانق در 
کتــاب »روابط ایران و چین قبل و بعد از انقلاب 
اسلامی« در این باره نوشته است:»بررسی روابط 
ایران و چین به  عنوان دو کشور آسیایی و تاریخی 
نیازمند شــناخت اهداف، منافــع و رویکردهای 

سیاسی، اقتصادی، نظامی و فرهنگی آنهاست. 
این دو کشور از گذشته های بسیار دور تا به امروز 
فراز و نشــیب های زیــادی را در روابط فی مابین 
پشت سر گذاشته اند. مناسبات ایران و چین قبل 
و بعد از انــقلاب اسلامــی، تفاوت های زیادی 
دارد. روابط دو کشــور در دوره  پهلوی تحت تأثیر 
ســاختار نظام بین الملل و همراهی نزدیک ایران 
و آمریــکا، به عنــوان یکــی از قطب های قدرت 
جهانی، قرار داشــت و سیاست کلی ایران قبل از 
انقلاب تحت تأثیر نظــام دوقطبی بین  المللی بود. 
پس از تثبیت جمهوری اسلامی در ایران، روابط 
دو کشور به ویژه در زمینه اقتصادی و نظامی رو به 
گسترش نهاد.« از آن به بعد سلسه روابطی میان 
چین و ایران تا همین حالا وجود داشــته است از 
جمله  سفر مقام ریاست جمهوری چین در سال 
۹۴ که پس از ۱۴ ســال انجام شد. دستاورد مهم 
این ســفر امضای ۱۷ سند همکاری میان تهران- 
پکن و تبادل نظر درباره سند جامع همکاری های 
۲۵ ســاله بود که از ســوی وانگ ئی، وزیر امور 

خارجه چین هم  مفید ارزیابی شد. 

 W روابطی که همواره مورد نقد بوده است
در تمام سال های پس از انقلاب قراردادهای 
ایران و چیــن  مورد انتقاد بوده و حاشــیه هایی 
نیز داشــته اســت از جمله در ماجرای خشک 
شــدن هورالعظیم در جریان عملیات استخراج 
نفــت از این منطقه. احمدرضــا لاهیجان زاده، 
معاون محیط زیســت دریایی سازمان حفاظت 
محیط زیســت مرداد ســال ۱۴۰۰ با افشــای 
جزییات عملیــات پیمانکار چینی در این تالاب 
گفت:»تــالاب هورالعظیــم با مجوز شــورای 
عالی امنیتی به نفع شــرکت نفتی چینی خشک 
شــد. ژاپنی ها حاضر بودند برای استخراج نفت 
در حوزه هــای آزادگان و یــادآوران با تکنولوژی 
ســطح بالا همانند اســتخراج در دریــا از این 
حوزه ها بهره بردای کننــد اما چینی ها حاضر به 
انجام این کار نشــدند و به خاطر ارزان تر شــدن 
پروژه، پیشــنهاد خشک شــدن هور را دادند که 
متاســفانه شــورای عالی امنیت ملی هم آن را 
می پذیرد.« یک ســال پیــش از آن هم ماجرای 
صید ماهی های خلیج فارس توسط کشتی های 
چینی به واســطه مجوز سازمان شــیلات ایران 
مطرح بود. خلیل الله درخشــان، عضو شورای 
مرکزی خانه کشــاورز گفته بود: از آنجا که این 
کشــتی ها اکوفایندر)ماهی یاب( دارند، شــبانه 
گله های ماهی را شناســایی کرده و این گله ها را 
شــکار می کنند. ارزش محمولــه ای که در یک 
شب شکار می شود، گاهی به اندازه قیمت خود 
کشتی هاست.« همچنین در این سال ها چندین 
بار هم شــاهد مواضع ضد ایرانی، چینی ها بودیم 
و آخریــن بار جمهوری خلق چین در خرداد ماه 
امســال با روایت امارات متحــده عربی درباره 
مورد مناقشــه بودن مالکیت جمهوری اسلامی 
ایران بر جزایر سه گانه تنب بزرگ، تنب کوچک 

و ابوموسی همراه شد.

روابط حاشیه دار
80 سال از تاسیس سفارتخانه ایران در چین می گذرد

نیره خادمی
گروه تاریخ


